
STÁTNÍ SPRÁVA SE  
VZDALUJE OD OBČANŮ.  
SMS ČR S RUŠENÍM FINANČNÍCH 
ÚŘADŮ NESOUHLASÍ
Ministerstvo financí od července zruší 
77 z 201 územních pracovišť finančních 
úřadů. Z toho šestapadesát pracovišť už 
nyní fungovalo v omezeném režimu. 
Sdružení místních samospráv ČR 
považuje rozhodnutí za unáhlené. 
Ačkoliv chápe aktuální potřebu nalézat 
rozpočtové úspory v zájmu udržitelnos-
ti veřejných financí, resp. především 
udržitelnosti státního rozpočtu, nemělo 
by se tak dít na úkor dostupnosti 
veřejné správy v území.

SMSKA
ZPRAVODAJ SDRUŽENÍ MÍSTNÍCH SAMOSPRÁV ČESKÉ REPUBLIKY
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PŘEDČÍTAT STAROSTŮM 
A ŘEDITELŮM ŠKOL  
PARAGRAFY, TO NENÍ NÁŠ STYL
Setkání s pověřencem, který vám v reakci 
na vaši konkrétní otázku přečte nebo 
přeříká paragraf, ve kterém „aby se čert 
vyznal“, nezanechá v žádném starostovi 
či řediteli školy příjemnou vzpomínku. 
Pokud pověřenec neumí odpovědět na 
jednoduchou otázku jednoduše a kon-
krétně, problém bude jinde, říká 
v rozhovoru Lenka Matějová.

PŘI PRÁCI NA ZPRAVODAJI  
JE NEJDŮLEŽITĚJŠÍ ZAJÍMAT  
SE O TO, CO SE VE VESNICI  
A JEJÍM OKOLÍ DĚJE
Obecní zpravodaje jsou na venkově často 
dílem dobrovolníků, nebo dokonce 
samotných starostů. Je samozřejmé, že 
ne každý starosta a ne každý aktivní 
občan, který zpravodaj dělá, je původní 
profesí novinář nebo grafik. Ti, kdo se na 
tvorbě zpravodajů podílejí, už však mají 
jisté zkušenosti. Ti nejlepší pak uspějí 
třeba i v celostátních soutěžích. Jako 
například Lucie Andělová, která je 
autorkou obecního zpravodaje pro obce 
Zdechovice a Spytovice.  
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Manažeři SMS ČR připravují pro starosty napříč celou republikou krajská shromáždění, o jejichž konání pravidelně informujeme také 
v SMSCE. K přátelské atmosféře těchto setkání přispívá doprovodný program a k úsměvu třeba Michal Svoboda, koordinátor projektu 
Obec 2030. Na krajské shromáždění ve Zlínském kraji dojel jako správný energetický manažer na kole. „V baťůžku si ale samozřejmě 
vezu kravatu,“ ujistil hned po svém příjezdu předsedkyni sdružení Elišku Olšákovou a organizátorku Ivu Šimoníkovou. 

http://www.smsCR.CZ
http://facebook.com/smscr.cz


2 SMSKA • Zpravodaj Sdružení místních samospráv České republiky • 5/2023

TémaMÁTE PROBLÉM S GDPR?
Můžeme použít do našeho obecního zpravodaje fotky dětí ze školy? 
Můžeme ve zpravodaji pokračovat s rubrikou jubilanti? A pokud ano, 
jaké informace tam mohou být a jaké už ne? Můžeme fotit na obec-
ním plese? Můžeme zveřejnit fotky z akcí, které se konaly v uzavře-
ných prostorech? Je vhodné umístit na pozvánky na akce nějaký text 
ohledně GDPR? A jaký by ten text měl být? Co vlastně můžeme zve-
řejnit a co už ne? 

Čas od času školím tvůrce obecních zpravodajů napříč celou re-
publikou a toto jsou jen některé z častých dotazů, které zde zazníva-
jí. A já vždycky odpovím, jak nejlépe umím a jak jsem si to zapamato-
vala a zapsala, když jsem ty dotazy konzultovala (asi tak před čtyřmi 
lety a pak ještě pro jistotu několikrát znovu) s vedoucí pověřenců 
SMS-služeb Lenkou Matějovou. Pak jim ještě řeknu, cokoliv dalšího 
vám v tomto směru nebude jasné, konzultujte se svým pověřencem. 
A někteří se tomu ještě i dnes diví a vůbec neví, že nějakého takového 
pověřence, který by tohle všechno měl vědět, mají.

I když jsme o tom už mockrát psali i tady 
v  SMSCE, ochrana osobních údajů stále je 
a bude tématem s velkým T, ať se nám to líbí 
nebo ne. S tím, jak se posouvá do IT sféry a ta-
ké v souvislosti s digitalizací veřejné oblasti, 
„bude ještě hůř“. 

A když se vrátím zase na začátek, pořádat pěknou akci nebo vydá-
vat zpravodaj by přece mělo patřit k příjemným záležitostem. Nikdo 
nechce, aby na jejich konci byl namísto dobrého pocitu PROBLÉM. 
Také s ohledem na to, že řada škol řeší častěji než dříve konflikty s ro-
diči, je téma ochrany osobních údajů aktuální a živé. 

I naši pověřenci jsou vlastně takoví. Aktuálně informovaní a schopní 
srozumitelně odpovědět na konkrétní dotazy, a to nejen na ty o GDPR. 
A protože od začátku jejich činnosti uplynulo letos pět let, pozastaví-
me se v tomto čísle nejen nad nejčastějšími NEJ této oblasti, ale téma 
GDPR i s lehkostí zrekapitulujeme. A nebojte se. Slibuji, že se vám to 
bude číst hezky!

 Marie Machačová, šéfredaktorka

EDITORIAL

TémaVážené paní starostky, páni starostové, 
přátelé samospráv,
jako obvykle si dovolím představit vám svůj pohled na události uply-
nulého měsíce.

Za prvé: fenomén OBEC 2030
Již několik let naše sdružení pomáhá obcím formou poradenství či 
příkladů dobré praxe také v oblasti energetiky. I proto jsme přišli 
s iniciativou OBEC 2030. Věřím, že o tomto projektu většina čtenářů 
SMSky ví.

Energetika a udržitelné hospodaření samospráv se v souvislosti 
s probíhající krizí staly jedněmi z nejdůležitějších témat. Považuji za 
nutné, aby samosprávy posilovaly co možná nejvíce svou energetic-
kou soběstačnost. I když to z mého pohledu trvá příliš dlouhou dobu, 
jsem ráda, že Ministerstvo průmyslu a obchodu připravuje novelu 
energetického zákona, která umožní energie sdílet a zavede právní 
úpravu pro energetické komunity.

Energie z obnovitelných zdrojů v kombinaci se zařízeními, jako 
jsou bioplynové stanice či štěpkové výtopny, tvoří funkční strukturu, 
která má potenciál obcím a městům nesmírně pomoci na cestě 
k energetické soběstačnosti.

Mimochodem připomínám, že třetí ročník soutěže OBEC 2030, 
jež monitoruje zajímavá řešení v oblasti energetiky a ochrany klima-
tu, jsme vyhlásili na březnové konferenci SMS ČR v Pardubicích. Za-
pojte se také! 

Za druhé: matriční zákon, má srdeční záležitost
Není tajemstvím, že problematika matrik je mi velmi blízká. Řadu let 
jsem působila jako vedoucí pracovnice matričního úřadu u nás ve Va-
lašských Kloboukách. Proto mi udělalo velkou radost, že Ministerstvo 
vnitra připravilo novelu matričního zákona, která brzy přijde na pro-
gram jednání Poslanecké sněmovny.

Novela obsahuje digitalizaci ve formě matričního informačního 
systému, vydávání oddacích, rodných či úmrtních listů na libovolném 
matričním úřadě či možnost uzavřít registrované partnerství rovněž 

na každém úřadu. Třešničkou na dortu je pozitivní zpráva, že oddávat 
snoubence budou nově moci i zástupci obcí, které nemají matriční 
úřad, a to bez ohledu na trvalý pobyt snoubenců. 

Za třetí: pokračujeme ve sdílení zkušeností  
se Slovenskem
Po úspěšném workshopu SMS ČR a DEUS SR na téma Digitalizace 
agend samospráv pokračuje vzájemně prospěšná spolupráce mezi 
naším sdružením a slovenskými partnery. Tentokrát jsme se vydali 
do Bratislavy, kde proběhlo jednání se slovenským státním tajemní-
kem profesorem Dušanem Veličem. Debatovali jsme o podpoře sa-
mospráv ve věci inovací. Intenzivně jsme se zabývali rovněž zkuše-
nostmi s mapováním obecní infrastruktury, kde pokládám výměnu 
pohledů na věc za zvlášť cennou.

A co ještě?
Zástupci našeho sdružení, místopředsedové Oldřich Vávra a Tomáš 
Dubský, se setkali s novým ministrem životního prostředí Petrem Hla-
díkem. Oceňuji, že se dohodli na pravidelné spolupráci. Také jsme re-
agovali na informaci, že se chystá rušení řady dotací pro samosprávy – 
ihned jsme vydali tiskové prohlášení se zásadním nesouhlasem. Ne-
chceme další rozevírání sociálních nůžek mezi regiony!

V Plzni proběhla tradiční Národní stálá konference, kde zástupci 
Ministerstva pro místní rozvoj debatovali s územními partnery o aktu-
álních problémech. Za naše sdružení mě doprovodili místopředsedové 
Petr Halada a Tomáš Chmela s členem předsednictva Radimem Srš-
něm. Zejména chci upozornit na to, že jsme iniciovali a následně pod-
pořili novou komponentu Národního plánu obnovy – cestovní ruch.

Vážení čtenáři, přeji vám krásné květnové 
dny a těším se na setkávání s vámi!

Vaše Eliška Olšáková
předsedkyně SMS ČR

ELIŠČINO ZÚČTOVÁNÍ
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Ministerstvo financí od července zruší 77 z 201 územních pracovišť finančních úřadů. Z toho šestapadesát pracovišť 
už nyní fungovalo v omezeném režimu. Sdružení místních samospráv ČR považuje rozhodnutí za unáhlené. Ačko-
liv chápe aktuální potřebu nalézat rozpočtové úspory v zájmu udržitelnosti veřejných financí, resp. především udr-
žitelnosti státního rozpočtu, nemělo by se tak dít na úkor dostupnosti veřejné správy v území.
Místo zrušených úřadů Finanční správa lidem 
nabídne zvláštní linky pro telefonické konzul-
tace, v době podávání daňových přiznání také 
rozšíří výjezdy do obcí. Odborní pracovníci ru-
šených úřadů se podle resortu financí přesu-
nou do jiných lokalit, přičemž zatím není jasné, 
zda se bude i propouštět a kolik zaměstnanců 
bude souhlasit se změnou služebního poměru. 

Olšáková: Model 2+2 neměl být 
předstupněm k rušení. 
Přesto k tomu došlo
Předsedkyně SMS ČR Eliška Olšáková se kvůli to-
mu ve středu 3. května setkala s generální ředi-
telkou Finanční správy ČR Simonou Hornocho-
vou. „Shrnula jsem hned v úvodu tohoto jednání, že 
neuplynulo ani deset let od doby, kdy jsme byli ujišťo-
váni, že model 2+2 , kdy úřad fungoval dva dny v týd-
nu a obsluhovali jej dva pracovníci, nebude předstup-
něm k rušení pracovišť. Přesto k tomu došlo,“ uvedla 
Eliška Olšáková, která si je vědoma toho, že přes-
tože nešlo o nejšťastnější model, byla tato pra-
coviště finančního úřadu pro občany dostupná.

Ministerstvo financí vychází  
z testu efektivity
Ministerstvo financí provedlo test efektivity jak 
na pracovištích s režimem 2+2, tak na pracoviš-
tích řízených ÚP. Hodnotil se např. počet obyvatel 
správního obvodu, vzdálenost k dalšímu úřadu, 
počet spravovaných daňových subjektů, návštěv-
nost v letech 2020, 2021 a 2022 do konce září, vý-
daje na provoz, nájem nebo provoz IT technolo-
gií. V testu byl zahrnut i parametr umístitelnost 
zaměstnanců. Podle ministra financí Zbyňka 
Stanjury krok přispěje k větší efektivitě Finanční 
správy. Stát podle něj v příštích třech letech ušet-
ří až 150 milionů korun, a to ve vztahu k nákla-
dům na budovy samotných zrušených územních 
pracovišť a ve vztahu k souvisejícím nákladům 
na zajištění provozu územních pracovišť. Jedná 
se o dlouhodobou (každoroční) úsporu. 

Dostupnost a kvalita služeb finanč-
ních úřadů má zůstat zachována
„Dalším smyslem redukce územních pracovišť je 
zkvalitnění služeb Finanční správy poskytovaných 
veřejnosti tím, že odborné zaměstnance ze zruše-
ných pracovišť využijeme na posílení našich stěžej-
ních činností,“ řekla na schůzce generální ředi-
telka Finanční správy Simona Hornochová, 
která sdružení ubezpečila, že všichni starosto-
vé, v jejichž městech a obcích se úřady ruší, by-
li nejen včas informováni, ale také osobně na-

Státní správa se vzdaluje od občanů.  
SMS ČR s rušením finančních úřadů nesouhlasí

vštíveni zástupci krajských pracovišť, konkrét-
ně přímo jejich řediteli. 

Hornochová: Starostové se 
zrušenými úřady mohou požádat, 
aby do jejich obce přijeli úředníci 
a občanům pomohli
Hornochová uvedla, že Finanční správa přichází s 
řešením pro seniory a pro ty občany, kteří pro ko-
munikaci s finanční správou nepoužívají elektro-
nickou cestu ani datovou schránku.  Od příštího 
roku budou mít představitelé samospráv mož-
nost požádat místně příslušný finanční úřad, aby 
do obce se zrušeným finančním úřadem dojíž-
děli na pět dnů po 8 úředních hodinách v kaž-
dém z níže uvedených dvou měsíců úředníci spe-
cializovaní na tyto daně. „Vytvoří se tak podatelna 
a  v omezeném rozsahu i  kontaktní místo pro po-
moc s vyplněním tiskopisů,“ řekla. 

Výjezdy pracovníků finančních úřadů do ob-
cí budou probíhat v obdobích, kdy daňové sub-
jekty podávají největší počet daňových přiznání:

•  v lednu, tedy v době podávání daňových 
přiznání k dani z nemovitých věcí,

•  v březnu s ohledem na základní lhůtu pro 
podání daňového přiznání k dani z příjmů.

Ve výše zmíněných měsících rozšíří finanční 
úřady místně příslušné jednotlivým obcím také 
možnost konzultací s jejich pracovníky pro-
střednictvím kontaktních telefonních linek. In-
formace o číslech těchto telefonních linek by 
měla být občanům k dispozici také na pracoviš-
tích obecních úřadů příslušných obcí. V případě 
zájmu poskytne Finanční správa obecním úřa-
dům tištěné formuláře daňových přiznání, po-
kud budou někteří občané stále využívat mož-
nost podání daňového přiznání v listinné (pa-
pírové) podobě. Simona Hornochová rovněž 
připustila, že v případě např. prodejů pozemků 
v rozsáhlé zahrádkářské kolonii by se tato služ-
ba mohla rozšířit i mimo dané měsíce. 

Olšáková: Je to řešení. Je však 
podmíněno aktivitou starostů!
Eliška Olšáková reagovala, že z pohledu samo-
správ jde sice o řešení absence poboček. To je 
ovšem podmíněno proaktivitou představitelů 
obcí či měst a de facto dochází k přenesení zajiš-
tění státní správy na ně. „Aby bylo opatření maxi-
málně efektivní, bude třeba, aby starostové v případě 
zřízení dočasného kontaktního místa finančního 
úřadu informovali všechny obce v bývalém spádovém 
obvodu,“ doplnila návrh předsedkyně SMS ČR.

SMS ČR: Digitalizace ano. 
Bez pokrytí vysokorychlostním 
internetem to ale nepůjde!
SMS ČR ve svých připomínkách k návrhu vyhláš-
ky mimo jiné uvádí, že ačkoliv podporuje digi-
talizaci státu ve všech oblastech, včetně správy 
daní a poplatků, opakovaně na různých platfor-
mách zdůrazňuje problém nedostatečného po-
krytí venkovského území stabilním vysokorych-
lostním internetovým připojením. Komplexní 
řešení tohoto problému musí z logiky věci před-
cházet opatřením, jako je rušení „kamenných“ 
pracovišť orgánů veřejné správy, na nichž je ve-
řejná služba dostupná.

„Zároveň důrazně připomínáme nesouhlasné 
stanovisko našeho sdružení z roku 2019 s přecho-
dem některých územních pracovišť do ,režimu 2+2‘. 
Námitky, že jde pouze o jakýsi předstupeň k úplné-
mu zrušení předmětných územních pracovišť, teh-
dy byly odmítány se slibem, že v tomto režimu bu-
dou tato územní pracoviště v budoucnu fungovat. 
Sama Finanční správa nyní hodnotí ,režim 2+2‘ ja-
ko nevhodný a používá jej paradoxně jako argu-
ment pro zrušení předmětných územních praco-
višť,“ uvádí SMS ČR v dalším bodu. 

„Přestože oceňujeme avizovanou vůli Finanční 
správy k operativně proklientskému přístupu k po-
platníkům v dotčených oblastech, domníváme se, že 
nemůže plnohodnotně nahradit fungování územní-
ho pracoviště (pokud má zároveň přinést očekávané 
úspory). Proto se zrušením stávající sítě územních 
pracovišť FÚ nesouhlasíme,“ uzavírá SMS ČR. 

Nejvíce poboček se zruší  
v Jihočeském kraji
Nejvíce pracovišť finančních úřadů bude zruše-
no v Jihočeském kraji, dotkne se to deseti lokalit. 
Devět územních pracovišť zruší Finanční správa 
v Královéhradeckém kraji, po osmi v Plzeňském 
kraji a na Vysočině.
 Adéla Palíšková

legislativní analytička SMS ČR
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V pravidelné rubrice přinášíme otázky a odpovědi z právní poradny, kterou provozuje pro členské obce legislativní od-
dělení Sdružení místních samospráv ČR. Vybíráme pro vás záměrně ta témata, která se samospráv týkají obecně.    

Dotaz:
Nemáme žádného zaměstnance v pracovním 
poměru, pouze ty na dohody o provedení prá-
ce – např. knihovnice, kronikář, úklid, sečení 
veřejného prostranství apod. Jaké pojištění 
pro případ úrazu atd. musí obec pro své „do-
hodáře“ a zastupitele zajistit?

Odpověď:
§ 365 odst. 1 zákoníku práce stanoví, že ode dne 
nabytí účinnosti tohoto zákona do dne nabytí 
účinnosti jiné právní úpravy pojištění odpo-
vědnosti zaměstnavatele při pracovním úrazu 
nebo nemoci z povolání se řídí zákonné pojiš-
tění odpovědnosti zaměstnavatele za škodu 
při pracovním úrazu nebo nemoci z povolání 
ustanovením § 205d dřívějšího zákoníku práce 
a vyhláškou č. 125/1993 Sb., kterou se stanoví 
podmínky a sazby zákonného pojištění odpo-
vědnosti zaměstnavatele za škodu při pracov-
ním úrazu nebo nemoci z povolání.

Žádná jiná právní úprava odpovědnosti za-
městnavatele při pracovním úrazu a nemoci 
z povolání dosud přijata nebyla. Použije se te-

dy úprava § 205d dřívějšího zákoníku práce, 
podle nějž zaměstnavatelé (s výjimkou orga-
nizačních složek státu) zaměstnávající ales-
poň jednoho zaměstnance jsou pro případ své 
odpovědnosti za škodu při pracovním úrazu 
nebo nemoci z povolání pojištěni u České po-
jišťovny, a. s., pokud s ní měli sjednáno toto 
pojištění k 31. prosinci 1992. Ostatní zaměstna-
vatelé jsou pojištěni u Kooperativy, českoslo-
venské družstevní pojišťovny, a. s.

§ 12 odst. 1 vyhlášky č. 125/1993 Sb. ukládá 
zaměstnavateli povinnost platit pojistné, za-
městnává-li alespoň jednoho zaměstnance – 
tuto skutečnost je zaměstnavatel povinen bez 
zbytečného odkladu písemně oznámit organi-
zační jednotce pojišťovny, v jejímž obvodu má 
zaměstnavatel sídlo. Pojistné se vypočítává 
pro každé kalendářní čtvrtletí podle pravidel 
stanovených § 12 odst. 2 a Přílohou vyhlášky.

§ 6 zákoníku práce definuje zaměstnance 
jako fyzickou osobu, která se zavázala k výko-
nu závislé práce v základním pracovněpráv-
ním vztahu, přičemž § 3 zákoníku práce řadí 
mezi základní pracovněprávní vztahy pracovní 

Střípky z právní poradny

1) Viz. https://www.koop.cz/pojisteni/pojisteni-odpovednosti/zakonne-pojisteni-odpovednosti-zamestnavatele

poměr a právní vztahy založené dohodami 
o  pracích konaných mimo pracovní poměr (tj. 
DPP a DPČ). I v případě, kdy obec zaměstnává 
zaměstnance pouze na DPP či DPČ, je tedy nut-
né oznámit zaměstnávání pojišťovně a  platit 
pojistné.

Jak uvádí pojišťovna Kooperativa na svých 
webových stránkách, v případě, že zaměstna-
vatel má zaměstnance pouze na DPP a tito za-
městnanci nepřekročí vyměřovací základ 
10 000 Kč, hradí minimální čtvrtletní pojistné 
ve výši 100 Kč pro neomezený počet DPP. 1)

Zákonné pojištění však nepokrývá odpo-
vědnost obce za pracovní úrazy či nemoci z po-
volání členů zastupitelstva (ať už uvolněných, 
či neuvolněných) v souvislosti s výkonem je-
jich funkce – pro členy zastupitelstva je tedy 
nutné případně sjed-
nat pojištění smluvně.

Zpracoval
Dominik Hrubý

legislativní analytik 
SMS ČR

Pracovní skupina pro životní prostředí a zemědělství 
se seznámila s projektem Živá půda

Škola je pro obec především základní veřejnou službou 
a obrovskou příležitostí

V úterý 11. dubna se v zasedací místnosti pražské kanceláře SMS ČR 
uskutečnilo jednání pracovní skupiny pro životní prostředí a zeměděl-
ství. V rámci programu vystoupila Zuzana Benešová z Nadace Partner-
ství. Představila projekt Živá půda, jenž pomáhá obcí a následně dalším 
vlastníkům uzavírat takové pachtovní smlouvy s uživateli půdy, které 
zajistí udržitelné hospodaření na zemědělské půdě. Petr Havelka, ředi-

tel České asociace odpadového hospodářství, se ve svém vystoupení za-
měřil mimo jiné na návrh zákona o zálohování nápojových obalů a tří-
dění komunálních odpadů a využití jednotlivých frakcí. Po shrnutí aktu-
ální legislativy byli členové pracovní skupiny seznámeni také s aktuálně 
připomínkovanou novelou zákona o obcích a jednání SMS ČR s Minis-
terstvem vnitra ve věci přenesené působnosti obcí. red

Pozvání poslance Martina Hájka přijali ve čtvrtek 13. dubna zástupci MŠMT, ČSI, PQ, UJEP, úspěšní ředitelé, rodičovská i odborná veřejnost. Konal se totiž 
kulatý stůl na téma školství na venkově. SMS ČR a zřizovatele zde zastupoval jeho 1. místopředseda Oldřich Vávra. Zazněly příspěvky na téma snižování 
nákladů, odbřeměňování ředitelů, úspěšnosti žáků malých škol ve srovnávacích testech a kvalitativní výzkum o vnímání školy na venkově i ve městech. 

Otevřena byla i otázka aktuálních snah na systémovou podporu škol a šíře přístupů k tzv. střednímu článku. Ředitelé úspěšných škol popsali pro-
měnu školy v krizi v takovou školu, která je vyhledávána, přestože se nachází na venkově. Oldřich Vávra na základě šetření popsal šíři rolí a významů, 
které škola zastává v komunitě obce. „Škola je pro obec především základní veřejnou službou a obrovskou příležitostí,“ uvedl. red
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•  Podobně došlo i ke shodě v případě podpo-
ry venkovských prodejen. „Nejde ale jen 
o  podporu těchto prodejen jako takových. Je 
třeba podporovat také inovativní projekty (sa-
moobslužné prodejny, energeticky soběstačné 
budovy apod.),“ uvádí se v usnesení tohoto 
bodu. Skupiny proto požádají vládu a do-
tčené resorty o zachování a posílení národ-
ních dotačních titulů.

Odměnou za dlouhé jednání byl 
doprovodný program
Druhý den patřil návštěvě města Ledeč nad Sá-
zavou. Delegaci starostů přijala starostka měs-
ta Hana Horáková s místostarostou Michalem 
Simandlem. Diskutovalo se o podnikatelských 
aktivitách ve městě, cestovním ruchu, životním 
prostředí, nové výstavbě, ale především o pa-
mátkách, resp. hlavní památce, jejímž padesá-
tiprocentním vlastníkem je město.

Ledečský hrad se řadí mezi nejstarší šlech-
tické hrady v Čechách a je jediným dochova-
ným hradem středního Posázaví. Starostům 
se při jeho prohlídce věnoval kastelán Luděk 
Šíma, účastníci se potkali s prezidentku klubu 
panenek ČR Alenou Zemanovou a navštívili 
rovněž Muzeum Jaroslava Foglara, což je prv-
ní muzeum věnované našemu významnému 
českému spisovateli, který pozitivně ovlivnil 
mnoho generací. Hrad Ledeč nad Sázavou byl 
pro toto muzeum vybrán vzhledem k blízkos-
ti řeky Sázavy a nedaleké Sluneční zátoky, kde 
Jaroslav Foglar úspěšně rozvíjel skauting v Čes-
ké republice.

Adéla Palíšková
legislativní analytička SMS ČR
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Kohezní politika, národní dotační tituly, metropolitní spolupráce a společenství obcí byly na programu jednání 
dvou pracovních skupin SMS ČR, konkrétně skupiny zaměřené na strategický rozvoj a inovace a skupiny oriento-
vané na dotace a mezinárodní vztahy. Setkání se uskutečnilo ve dnech 20. až 21. dubna poblíž Ledče nad Sázavou 
na Havlíčkobrodsku.
Řeč byla rovněž o Informačním systému pro-
jektových záměrů Ministerstva pro místní roz-
voj, mezinárodních projektech, ale také o no-
vinkách z legislativy. Probíral se např. stavební 
zákon či přenesená působnost obcí. Jednání se 
protáhlo do pozdních nočních hodin. Části dis-
kuse se kromě předsedů a členů obou skupin 
zúčastnil také předseda Asociace dobrovol-
ných svazků obcí České republiky Viktor Liška, 
se kterým přítomní starostové hovořili nejen 
o  aktuální spolupráci mezi obcemi, ale také 
o té budoucí. 

Na čem se skupiny usnesly?
V závěru probíraných témat přijali přítomní 
několik usnesení: 
•  Vyzvou Ministerstvo zemědělství k nastave-

ní přímého zadávání zakázek do 500 tisíc Kč 
bez DPH v Programu rozvoje venkova ČR ve 
strategickém rámci Společné zemědělské 
politiky. Učiní tak při osobní schůzce.

•  Národní sportovní agentura (NSA) by měla 
aktivně řešit problémy s administrací dota-
cí a přistoupit ke zjednodušení dotačních 
podmínek ve výzvách týkajících se obcí. 
Současně se obě skupiny shodly, že mohou 
NSA nabídnout součinnost při hledání těch 
řešení, která napomohou lepšímu fungo-
vání programů.

•  Došlo také ke shodě na výzvě Ministerstva 
pro místní rozvoj k redefinici Hospodářsky 
a sociálně ohrožených území České repub-
liky na úrovni obcí s důrazem na vylidňující 
se regiony a periferní oblasti. 

•  Na základě opakovaných připomínek SMS 
ČR k dotační výzvě 51.77 Inovace při zpraco-
vání zemědělských produktů, ve které obce 

Pracovní skupiny pro strategický rozvoj a mezinárodní
vztahy si daly dostaveníčko poblíž Ledče nad Sázavou

spadaly vždy do kategorie „velký“ podnik, 
a tudíž na dotační titul nemohly dosáhnout, 
budou pracovní skupiny požadovat po MZe 
vypsání nového dotačního titulu na zpraco-
vání zemědělských produktů, jenž bude ur-
čený přímo pro obce.
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Předčítat starostům a ředitelům
škol paragrafy, to není náš styl
Setkání s pověřencem, který vám v reakci na vaši konkrétní otázku přečte ne-
bo přeříká paragraf, ve kterém „aby se čert vyznal“, nezanechá v žádném sta-
rostovi či řediteli školy příjemnou vzpomínku. Taková zkušenost, kterou už 
nechcete opakovat, přispěje nejspíš k tomu, že se jeho dalším „službám“ 
příště raději vyhnete a budete doufat, že tím nic nepokazíte. Pokud pověře-
nec neumí odpovědět na jednoduchou otázku jednoduše a konkrétně, pro-
blém bude jinde. Správný pověřenec ví, že starosta či ředitel potřebují po-
moct rozlousknout ten ořech hned teď a pořádně! Dost o tom ví vedoucí po-
věřenců v SMS-službách Lenka Matějová. 

Lenko, my už se pár let známe, tykáme si, 
tak bych to tykání tentokrát zachovala 
i v rozhovoru, který probíhá v kavárně 
v Olomouci. Hned na začátku se usmívám, 
protože jsem si vzpomněla na jednu 
legrační historku pověřenkyně Marcely Sy-
rové, které před pár lety někdo volal: 
„Paní, běhají vám tady krávy! Za chvíli 
budou až na dálnici. Rychle s tím něco 
udělejte…“ I takovým úkolem občas občané 
pověří pověřence, když je jeho kontakt 
uvedený na webových stránkách obce 
a často jde třeba o jediný kontakt na webu 
obcí. Je to běžné, že se pověřenci setkávají 
s takovými kuriózními situacemi?
Je to tak, naši pověřenci mají mít kontakt uvede-
ný na dostupném a viditelném místě na webu 
a řada obcí jej tedy umístí přímo na úvodní stra-
nu, což je případ i mé obce. Takže se mi zrovna 
v pátek stalo, že mi volala Policie ČR s tím, že po-
třebuje určité informace o jednom obyvateli. 
Měli za to, že volají na obecní úřad a mohou se 
takto zeptat. Tak jsem je vyvedla z omylu. Je ta-
ky úplně běžné, že nám volají rodiče s tím, že 
chtějí omluvit dítě z mateřské školy. Jindy mi vo-
lal třeba pán, že jde složit dřevo k obecnímu úřa-
du, jestli bych ho nemohla pustit do vrat atp. 
Myslím, že takových historek mají spoustu i dal-
ší kolegové. Minimálně jednou do týdne se s ta-
kovým telefonátem setkáváme. Dokonce mně 
chodí i životopisy, že se někdo uchází o práci… Je 
to běžná součást pověřeneckého povolání. 

Jak musí postupovat pověřenec, 
když obdrží takový životopis s osobními 
údaji uchazeče o zaměstnání? 
Měl by ho upozornit na to, že napsal na špat-
nou adresu, že došlo k omylu, že tento e-mail 
smaže, případně může zaslat tazateli jinou 
e-mailovou adresu na paní ředitelku, prostě na 
toho správného adresáta…

Přeruším tě a zkrátím to: Zkrátka Lenka, 
resp. pověřenec, vždycky ví, co se má 

správně udělat v takové situaci. Nebo by to 
vědět měl. Když někdo z pověřenců neví, 
obrací se na tebe? Je těch telefonátů hodně?
Jak kdy. Když mám zrovna nejvíc práce, je i nej-
víc takových telefonátů. Ale to nikdo z těch te-
lefonujících nemůže vědět. To je prostě Mur-
phyho zákon. 

Jsi ráda, když volají?
Jsem. Jednak mi tím vyjadřují důvěru, jednak 
tím dostávám zpětnou vazbu, že náš tým 
funguje. Takže mě těší, že se mi věří, že umím 
ty potřebné informace zjistit a zprostředko-
vat tak, jak je oni potřebují vědět. Ale my to 
tak máme i nastavené, že v případě pochyb-
ností se na mě mají naši pověřenci obracet, 
abychom problém prokonzultovali a uměli 
pak zase dobře poradit těm, pro které pracu-
jeme. 

A když ani Lenka neví?
Tak se obrací na naše dva experty, kteří s námi 
spolupracují. Těmi jsou Eva Janečková a Old-
řich Kužílek. Ale snad to není jen oficiální po-
stup, ale i otázka nějaké důvěry, že to takhle 
funguje. 

Sama mám tu zkušenost, že jsem občas 
něco potřebovala vědět a správně 
odpovědět starostům a tvůrcům obecních 
zpravodajů na otázky týkající se GDPR. 
Bylo fajn obrátit se na tebe a dostat na 
konkrétní dotaz konkrétní odpověď, 
nikoliv ve stylu: „Hele, to si přečti tady ten 
soubor…“ Takže je vlastně fajn, že tomuto 
tématu rozumíte a umíte odpovídat 
přesně na tyto otázky ze života.
Ano, a tyhle odpovědi si můžeme vzájemně 
předávat a předáváme. Je nás celkem 22, to zna-
mená 22 zdrojů, 22 různých zkušeností. To je 
docela bohatství, které nám umožňuje důklad-
ně si osvojit tuto problematiku. V lednu to bylo 
pět let, kdy vznikly SMS-služby, a teď na jaře je 
to pět let od doby, kdy nabylo účinnosti GDPR. 

Vyjádři v několika slovech, co se ti 
v souvislosti s těmi pěti lety vybaví?
Je to ohromné množství informací, zkušenos-
tí, postupů. A nedávno jsem jednomu novému 
kolegovi vyprávěla, jak jsme do toho všeho by-
li v roce 2018 vrženi, nikdo nic moc nevěděl, 
hledali jsme cesty, hledali jsme, jak to správně 
je, jak to správně není, jak to správně dělat. 

A děláte to dobře?
Myslím si, že ano. Nezatěžujeme starosty prá-
vě těmi paragrafy, které jsi zmiňovala v úvodu, 
ale snažíme se jim vše vysvětlovat co nejprak-
tičtěji. Vždycky říkám, že pokud to neumíme 
vysvětlit v několika větách a srozumitelně, pak 
tomu nejspíš sami nerozumíme.  Celé to téma 
se snažíme zpřístupňovat velmi laicky, protože 
to čtou absolutní laikové. Všichni starostové, 
ředitelé jsou laikové, mnozí z nich navíc toto 
téma stále chápou velmi negativně a vůbec 
i celou tu funkci chápou negativně…

Co jim na to říkáte?
Že to není negativní, že je to něco, co splňovat 
musí, co není namířeno proti jejich činnosti, že 
stačí pochopit pár principů, a pokud přijde ně-
jaký problém, zavolat pověřenci, který jim řek-
ne, co mají udělat. Nepoužíváme žádné složité 
dokumenty, jen se jim jednoduše a lidsky sna-
žíme převyprávět, o čem celá ta ochrana osob-
ních údajů je. 

Jaký vztah mají starostové a ředitelé 
k vám pověřencům?
To může být různé, ale troufnu si říct, že jsme 
si za těch pět let vytvořili na obcích a školách 
takovou pozici, kdy k nám mají důvěru. Což je 
zásluha všech mých kolegů. Kdyby to nedělali 
dobře, tak by to nefungovalo. A důkazem je 
i  to, že nám přibývají nové obce a nové školy, 
které využívají služeb našich pověřenců. Mini-
mum nám jich odchází. A ty důvody, když ode-
jdou, jsou většinou spíš pragmatické, než že by 
byli nespokojení s tím, co děláme. Snažíme se 
jít stále dopředu a hledat nové cesty, stále na-
bízet něco nového, neusínat na vavřínech. 

Rozhovor

GDPR je tady pět let! A pět let jsou tu s vámi i pověřenci SMS Téma



Jak na vás pohlíželi před těmi pěti lety?
Nikdo nevěděl, co si o tom má myslet. Panova-
la spíš obava, kterou přiživovaly hlavně firmy, 
které říkaly: Když nebudete mít něco v pořád-
ku, dostanete milionovou pokutu. To už dnes 
neplatí. Z rozhovorů s našimi klienty pozoruji, 
že jsou spokojení, berou to tak, že to být musí, 
že zároveň vidí v pověřenci pomocníka, který 
jim radí nejen v otázkách osobních údajů, ale 
i v dalších oblastech, jako je infozákon, pově-
řenci mají i dobré znalosti v oblasti komunál-
ního práva nebo ve školském právu. Vnímám 
to, že nás berou pozitivně jako někoho, kdo jim 
může a umí pomoct. 

Takže se nezaměřujete jen na GDPR?
Nikdy jsme se nezaměřovali pouze na GDPR. 
Zaměřovat se jen na ochranu osobních údajů by 
nebylo dobré, protože tuto oblast nelze oddělo-
vat od ostatních činností. Všechno se vším souvi-
sí. S těmi oblastmi, které jsem tady už jmeno-
vala. Kolegové znají a umí vysvětlit pojmy jako 
školská rada, právo zastupitele, právo občana, 
výroční zpráva podle infozákona atd. Máme 
a musíme mít dobré znalosti, protože ve chvíli, 
kdy nastane nějaký problém, nelze ho řešit izo-
lovaně. Je třeba znát další právní předpisy, vě-
dět, že existuje nějaký zákon o místních poplat-
cích a umět se do něj podívat. Pověřenci nestačí 
přečíst si nařízení GDPR a zákon o zpracování 
osobních údajů, musí se neustále vzdělávat… 

Jsou i jiné než pozitivní reakce?
Samozřejmě, že se najdou i výjimky. Máme 
školy, obce, kde s námi nechtějí mluvit a berou 
nás jako zlo. Ale z valné většiny už i tohle vymi-
zelo. Mluvím teď ovšem jen o našich klientech. 
A vlastně jim tímto děkuji za to, že nás tak hez-
ky přijali, berou nás a vnímají. 

Jak se dostalo GDPR do povědomí občanů, 
potažmo rodičů dětí? Přibývá stížností na 
obcích a ve školách? 
Přibývá. Mnohem více se nás ptají. Ten nárůst za-
znamenáváme asi tak poslední rok či dva. A za-
znamenáváme také to, že se na obce daleko čas-
těji obrací dozorový úřad, tedy Úřad pro ochranu 
osobních údajů, s tím, že si na ně někdo stěžoval. 
A to je velmi častý jev, který se v poslední době 
objevuje minimálně jednou za dva měsíce.

Jakého charakteru jsou nejčastější dotazy 
či stížnosti?
Narůst různých dotazů zaznamenáváme hod-
ně ve školách, ale i na obcích. Jedna skupina ty-
pických stěžovatelů se vyznačuje tím, že se po-
třebuje pomstít, nevyšly jim třeba volby, ne-
mají rádi starostu, zastupitelstvo nebo chtějí 
jen tak něco konat. A GDPR je tady jedním 
z prostředků, jak to udělat. Stejně jako infozá-
kon je jedním z prostředků, jak někomu zne-
příjemnit život, tak je tomu i v případě GDPR. 
A pak jsou tady rodiče dětí, kterým to není jed-
no. Vadilo by jim, kdyby fotky jejich dětí visely 
na sociálních sítích, protože to prostě nechtějí, 
nebo jsou to často rozvedení rodiče, kteří se za-
čnou hádat o dítě a jdou na to i přes školu. Tam 
hodně radíme… Na obcích jsou to zase lidi, kte-
ří chtějí – nechci říct přímo škodit – ale kteří se 
chtějí o něco zajímat, něco se jim nezdá, nelíbí 
– tam narážíme na infozákon. Pak tam zase na-
stoupí pověřenec, protože podklady obsahují 
řadu osobních údajů… 

Čím to je?
Ti lidé si to uvědomují čím dál tím víc, protože 
se to čím dál tím víc dostává do jejich pově-
domí. Mluví se stále víc o kyberbezpečnosti, 
o  tom, co se vlastně děje s našimi osobními 
údaji, téma se hodně posouvá do IT sféry a po-
souvat se bude stále víc a víc v souvislosti s di-
gitalizací veřejné oblasti. Takže jestli má dnes 
nějaká malá obec pocit, že se jí to netýká, pro-
tože ona má jen pár papírů, obávám se, že se jí 
to začne velmi týkat ve chvíli, kdy se většina 
agendy přesune do IT sféry a počítače už nebu-
dou moct mít heslo v podobě data narození 
paní účetní. Víc a víc se o tom mluví, že je třeba 
si chránit svoje osobní údaje. 

A je to vůbec dobře, že se GDPR dostalo 
do povědomí občanů? 
Z pohledu občana je to asi dobře. Z pohledu 
společnosti je dobře, že se lidé zajímají o svá 
práva. Z pohledu obcí ale vždycky říkám, že 
„nejhorší je uvědomělý občan“. (smích)

K čemu je tedy GDPR dobré, 
když si to shrneme?
Je dobré zajímat se o to, co se děje s našimi 
osobními údaji. Strašně se divíme, proč nám 

pořád někdo volá s nabídkou (resp. nyní už to-
mu tak není), proč se stále objevujeme na ně-
jakých seznamech, proč o nás toho pořád ně-
kdo tolik ví. Takže ve společnosti je to rozděle-
né – jako ve všem – na jednu stranu na něco 
nadáváme, ale na druhé straně tomu pomáhá-
me, že to tak je. I to je tedy nejspíš důvod, proč 
význam služby pověřence neklesá, ale naopak 
nabývá na významu… 

Dokonce i já jsem se už setkala s tím, 
že starostové ani nevěděli, že za služby 
nějakého pověřence platí…
Nemusí ho platit, ale podle nařízení GDPR ho 
musí mít. Každopádně stále apelujeme na to, 
že pokud máte pověřence a nevíte o něm, pak 
je něco špatně. 

Už jsi zmiňovala, že principy GDPR 
a ochrana osobních údajů se jako celek 
významně prolíná s právem na informace. 
V dubnovém článku v SMSce vyjmenová-
váš několik příkladů, mezi nimi platy 
zaměstnanců obcí, nahrávání jednání 
zastupitelstva a zveřejňování těchto 
nahrávek na webech obcí či prostřednic-
tvím sociálních sítí?
Jednání zastupitelstva a jeho nahrávání… s tím 
je spojena spousta častých dotazů. Hodně i na 
menších obcích jsou online přenosy přes youtu-
be. Všechno souvisí s rozvojem digitalizace a on-
line světem, kdy chceme mít ke všemu přístup. 
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Vlastimil Kolařík, 
starosta obce 
Všemina ve 
Zlínském kraji
Na podzim minulého 
roku jsem se stal sta-
rostou, tudíž jsem se s problematikou ochrany 
osobních údajů na obci především seznamo-
val. Už za tu krátkou dobu, co jsem ve funkci, 
jsem s naší pověřenkyní Hankou Johnovou řešil 
instalaci kamerového systému z důvodu hlídá-
ní obecního majetku. Myslím si, že nám pomá-
há i nad rámec oblasti ochrany osobních údajů 
či zákona o svobodném přístupu k informacím. 
Moc se mi také líbí, jak jsou pověřenci provázá-
ni s manažery, a pokud potřebuji řešit nějaký 
problém, který přímo nepatří do agendy pově-

řence, dokáže nám paní Johnová doporučit 
vhodný postup, na koho se obrátit, nebo nás 
s odpovědnou osobu přímo zkontaktuje.

Pavel Coufalík, 
starosta obce 
Pozlovice ve 
Zlínském kraji
Problematika kamer, 
to je i naše velké téma, 
se kterým nám naše pověřenkyně pomáhá. 
Také oceňuji, že pověřenci umí poradit v ob-
lasti zákona o svobodném přístupu k informa-
cím. To jsme využili už mnohokrát a rady byly 
vždy erudované. Báli jsme se, že na nás protis-
trana přijde s právníkem, proto jsme si chtěli 
být jistí, že opravdu postupujeme správně.  Je 

skvělé, že můžeme jako členové SMS ČR tuto 
službu využít.

Lenka Kropáčková, tajemnice města 
Kopidlno v Královéhradeckém kraji
Pověřence od SMS máme od začátku roku 
2021. S pomocí naší nové pověřenkyně Kateři-
ny Mitlöhnerová jsme aktualizovali dokumen-
ty týkající se ochrany osobních údajů a obrací-
me se na ni vždy, když potřebujeme s něčím 
poradit nebo si ověřit, zda jsou naše postupy 
správné. Vynikající byla její pomoc s formulací 
textu poučení týkajícího se ochrany osobních 
údajů do protokolu o nahlížení do přestupko-
vého spisu osobě, která nebyla účastníkem ří-
zení. Užitečné jsou rovněž zpravodaje Samo-
správa v právu, Škola v právu a SMSka.

O všech těchto tématech informujeme 
v SMSce a dalších časopisech, které vydávají 
SMS-služby. S dalším vývojem chytrých 
aplikací, novými situacemi, které nastávají, 
je nejspíš třeba se stále vzdělávat. Kde se 
pověřenci SMS vzdělávají (kromě toho, že 
nejjednodušší je zavolat tobě)? A využíváte 
pro to nějaká speciální školení?
My se vzděláváme sami. A děláme to formou 
předávání praktických zkušeností. Máme pravi-
delné porady, ať už online, nebo prezenčně, 
kde, pokud se objeví novinky, probereme je, po-
kud se objeví zajímavý problém, spolu s kole-
gou ho zpracuji a předkládám následně pově-
řencům, aby jim byly tyto závěry taky k užitku. 
Nebo zde upozorňujeme na něco, co se aktuál-
ně děje. Také si zveme externí odborníky (ne ex-
terní firmy), pokud to uznáme za vhodné.

Je GDPR ustálené téma nebo se stále nějak 
proměňuje?
GDPR je v návaznosti na to, co už tady zazně-
lo, kontinuální proces, proto i my zlepšujeme 
svůj způsob práce, pořád se snažíme jít dopře-
du, neustrnout a neříct si, že jsme něco vymys-
leli v roce 2018 a teď nám to v roce 2023 nebo 
2024 bude stačit. To určitě ne. 

SMS-služby nabízejí tzv. pověřence na 
zkoušku, což vždycky v článcích zmiňuje-
te. Co to znamená? A využívají toho 
starostové?
Poptávka se objevuje, bývá to hlavně z důvodu 
negativních zkušeností se stávajícím pověřen-
cem. Proto jsme tuto službu zavedli a říkáme: 
Tak si nás vyzkoušejte, ukážeme vám, jak umí-
me vyřešit nějaký problém. A když se vám to 
bude líbit, tak spolu uzavřeme smluvní vztah 
a budeme pro vás dělat pověřence. U pověřence 

na zkoušku je služba omezena na určitý počet 
dotazů, ale jde hlavně o to, aby budoucí klienti 
viděli, jak reagujeme, jak komunikujeme, jak 
pomáháme, v čem všem se na nás mohou obra-
cet. Je to jako když si objednáš boty, vyzkoušíš si 
je a pak si rozmyslíš, jestli si je necháš nebo ne…

Ale v takových botách nesmíš chodit po 
městě. Jen doma po koberci, jinak budou 
nevratné... 
U nás to tak není, že už by ta poptávka nešla 
vzít zpět. Jen je ta naše služba omezena na ně-
jaký rozsah. 

Takže je to lepší, než si kupovat boty…
Je to lepší než si kupovat boty a nevyzkoušet 
si je.

Takže když si to shrneme, pověřenec je 
starostův a ředitelův přítel na telefonu, 
který jim chce pomoct, ne škodit. A nebude 

V čem vám naši pověřenci už pomohli?
Pověřenci ze SMS-služeb se vyznačují aktivitou. Starostové o nich vědí a jejich služby skutečně vy-
užívají. V čem vám naši pověřenci už pomohli, zeptali jsme se dvou starostů a jedné tajemnice.

svým klientům předčítat nebo předkládat 
dlouhé odstavce plné paragrafů, ale bude 
jim umět srozumitelně odpovědět na 
otázky, které je pálí. 
Přesně tak. Předčítat paragrafy není náš styl.

A na závěr, a to si neodpustím, vedle mě 
sedí ještě tvoje malá dcera Klárka, která 
nás musela po celou dobu tohoto rozhovoru 
poslouchat. Klárko, řekla tvoje maminka 
všechno?
Ano. 

Chceš být jednou taky pověřenkyní pro 
ochranu osobních údajů?
Ne. Já chci být paní učitelka…

Tak já vám holky oběma děkuji za povídání 
a přeji šťastnou cestu domů!

Marie Machačová



Jaká NEJ obecné nařízení přineslo?  
Třeba žádost o výmaz fotky z masopustu
V lednu tomu bylo pět let od vzniku SMS-služby, nyní na jaře je tomu pět let od doby, kdy nabylo účinnosti GDPR. Pro 
SMS pracuje celkem 22 pověřenců pro ochranu osobních údajů. Jaká NEJ jim obecné nařízení například přineslo?

Co je pro GDPR v souvislosti s obcemi NEJTYPIČTĚJŠÍ?
Zpracování osobních údajů na obci je převážně 
určeno právními předpisy. Musíme si uvědomit, 
že pro obce proto platí stejná pravidla GDPR jako 
pro jakoukoli jinou organizaci, která shromažďu-
je, zpracovává a uchovává osobní údaje. Nejtypič-
tějším příkladem je zpracovávání osobních údajů 
občanů v rámci veřejných služeb, jako jsou vodo-
vody, kanalizace, odpadové hospodářství a další. Obec by měla dbát na 
transparentnost, omezení účelu, minimalizaci dat a další. Obec má po-
vinnost jmenovat pověřence.

Jan Brejcha, pověřenec v Ústeckém kraji

Co považujete za NEJHORŠÍ?
Z mého pohledu vnímám dvě nejhorší zjištění. Po-
kud je u klienta GDPR jako poslední oblast zájmu 
nebo je dokonce zařazené ve škatulce „zcela zby-
tečné“, je ve stejné škatulce samozřejmě i pověře-
nec pro ochranu osobních údajů. Jako druhá šíle-
nost mi přijede obrovská důvěra správců v různé zpracovatele – posky-
tovatele služeb a softwarů.

Zuzana Krausová, pověřenkyně ve Středočeském kraji

Co starosty NEJČASTĚJI trápí?
Myslím, že je to málo času na vše, co jako starosta 
musí zařídit, vyřešit, a co musí znát. Na obce je nalo-
ženo množství povinností, které musí starosta za 
obec zvládnout často úplně sám anebo jen spolu 
s malým pracovním týmem. Někdy tak při nejlepší 
vůli nezbývá prostor na včasné dokončení všech povinností právě z oblas-
ti GDPR, ať už jsou to například komplexní kontrolní záznamy o zpracová-
ní osobních údajů na obci nebo balanční testy při provozování kamer. Na-
štěstí v tom naši starostové nikdy nejsou sami. S GDPR jim pomáháme 
mít tuto oblast na obci v naprostém pořádku, to je společně se starostou 
obce vždycky náš společný cíl.

Jitka Stropnická, pověřenkyně v Jihočeském kraji

Co vás NEJVÍC naštvalo/štve?
Nejvíce mě štve občasné negativní vnímání GDPR 
ze strany klientů, kteří ochranu osobních údajů po-
važují za nadbytečnou zátěž pro jejich už tak nabi-
té pracovní programy. Občas je těžké takto smýšle-
jícím klientům odůvodňovat, proč je dobré brát 
ochranu osobních údajů vážně a snažit se o dodržování souladu s obec-
ným nařízením. Musím ale říct, že i přes tyto náročnější situace se osob-
ní návštěvy u klientů vždy nesou v příjemné a přátelské atmosféře.

Adéla Poncová, pověřenkyně v Olomouckém kraji

S čím se NEJČASTĚJI potýkají ředitelé škol?
U ředitelů a ředitelek je to hodně individuální a sa-
mozřejmě záleží na jejich vlastních zkušenostech. 
Ale nejčastěji se zabýváme spory mezi rodiči, které 
přenášejí na školu, či aktualizací formulářů. Hlav-
ně ve školkách se ještě stále setkáváme třeba i se 
zcela špatnými formuláři z 90. let. Po pandemii se 
zvýšil také zájem škol o informace z oblasti IT – bezpečnost jejich řeše-
ní, možnosti a legislativa. A takovou stálicí jsou pravidla zveřejňování 
fotografií (především na sociálních sítích), kdy chtějí hlavně načerpat 
informace a ujistit se, co mohou a co ne.

Václav Řehoř, pověřenec v Pardubickém kraji

Jakou NEJKURIÓZNĚJŠÍ situaci si 
v souvislosti s GDPR vybavíte?
Žádost občana o výmaz fotky z obecní kroniky. Fot-
ka byla z masopustu a asi tedy nemusím dodávat, 
že osoby na fotce nešlo díky jejich maskám identi-
fikovat.

Roman Svoboda, pověřenec v Plzeňském kraji

NEJVTIPINĚJŠÍ historka v souvislosti s GDPR, 
se kterou jste se setkali?
Samotná vzpomínka na humorný moment z ob-
lasti GDPR je pro mě dodnes hororovým zážitkem. 
Aktérem nejvtipnější historky jsem totiž já. Po jed-
nom zdařilém krajském shromáždění SMS ČR se 
pořadatelé vřele loučili se zástupci obcí a nepře-
hledná skrumáž zúčastněných se rozjela do svých obcí.  Po příjezdu do-
mů jsem marně hledala svůj notebook, zoufale běhala od auta domů 
a žhavila telefon na všechny strany. Vysvobození jsem našla až v telefo-
nátu jedné velmi aktivní paní starostky, která se o  ochranu osobních 
údajů ve své obci stará tak pečlivě, že si raději všechny podklady i s mým 
notebookem odvezla domů...

Hana Johnová, pověřenkyně ve Zlínském kraji

Co vás NEJVÍC potěšilo?
Vždy mě nejvíce potěší pozitivní zpětná vazba od 
mých klientů v tom smyslu, že cítí, že jim dokáže-
me pomoct. Také je vždy velmi příjemné, když se 
z nás postupem času stanou dobří známí, protože 
tolik zajímavých lidí poznat během své práce je 
zkrátka skvělé.

Petra Černá, pověřenkyně v Libereckém kraji

Co na této práci považujete za NEJLEPŠÍ?
Setkávání s lidmi a poznávání nových inspirativ-
ních lidí, možnost objevovat krajinu a obce v Krá-
lovéhradeckém kraji. A samozřejmě mi tato prá-
ce dává možnost představitelům obcí a škol po-
moci v jejich práci.

Kateřina Mitlöhnerová, pověřenkyně v Královéhradeckém kraji

Co považujete za NEJTĚŽŠÍ? 
Nejtěžší je pro mě se správně orientovat ve velmi ši-
rokém záběru informací, paragrafů, pravidelně se 
vzdělávat a mít soustavně přehled o novinkách. Je to 
trochu boj s mojí komfortní zónou, ale zároveň je 
tento posun ve vzdělání pro mne velmi přínosný 
a potěšující. Taktéž je docela těžké bortit mýty o tom, že GDPR je jen další 
zbytečnou zátěží pro představitele obcí a škol, naštěstí je těch jedinců čím 
dál méně. Je hezké sledovat, jak se začíná měnit myšlení občanů i tam, kde 
ochranu osobních údajů považovali za přítěž a uvědomují si, že mají právo 
vědět, co se s jejich osobními údaji děje, a neposkytovat je bezmyšlenkovi-
tě komukoli. Ingrid Rubešová, pověřenkyně v Jihočeském kraji
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huje přechodná ustanovení. Právě proto, že 
nová právní úprava je pro zadavatele a doda-
vatele příznivější, není důvod bránit její apli-
kaci i na dříve uzavřené 
smlouvy.

Eliška Huk Kloučková
administrátorka 

veřejných zakázek
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Jsme SMS-služby s.r.o. a samosprávám a jimi zřizovaným 
školám nabízíme už od roku 2018 mnohem víc než jen službu 
pověřence pro ochranu osobních údajů, která exkluzivně zahr-
nuje i přístup k newsletteru Samospráva v právu. Členským obcím Sdružení místních 
samospráv ČR umíme poradit v oblasti dotací a veřejných zakázek, také s vypořá-
dáním autorských práv nebo se strategickým plánováním. Umíme provést i audit 
webových stránek. A co můžeme nabídnout školám? Poskytujeme pověřenecké služ-
by, v rámci kterých zdarma vydáváme newsletter Škola v právu, zajišťujeme rovněž 
školskou právní poradnu. A také pro vás píšeme! Přesvědčit se o tom můžete na naší 
dvoustránce, kterou si právě prohlížíte, a na webových stránkách SMS-služby s.r.o. 
v sekci Aktuálně, kde najdete všechny naše texty v plném rozsahu. Tak nezapomeňte, 
SMS-služby s.r.o. jsou tu pro vás a vaše školy. Jsou tu k vašim službám!

Pověřenecké služby – Lenka Matějová
 lenka.matejova@sms-sluzby.cz, 724 595 111
Veřejné zakázky – Michaela Jelínková
michaela.jelinkova@sms-sluzby.cz, 770 600 556
Dotační servis – Martina Kurzová
 martina.kurzova@sms-sluzby.cz, 778 098 224
Strategické plánování – Marek Komárek
 marek.komarek@sms-sluzby.cz, 725 983 171
Autorská práva jednoduše – Jakub Iran
 jakub.iran@sms-sluzby.cz, 732 633 384
Audit webových stránek – Michal Hinda
 michal.hinda@sms-sluzby.cz, 734 180 507
Sekretariát – Magdalena Komárková
 kancelar@sms-sluzby.cz, 723 644 867

Jak od léta počítat změny závazku
ve veřejných zakázkách?
Na podzim loňského roku jsme vás informovali o velké technické novele zákona č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných 
zakázek. Přestože ji vláda projednala již téměř před rokem, teprve v minulých měsících návrh úspěšně prošel Posla-
neckou sněmovnou a v těchto dnech se jí zabývá Senát. Účinnost novely se pak předpokládá v létě letošního roku. 

Předkládaná novela zákona č. 134/2016 Sb., 
o zadávání veřejných zakázek (ZZVZ), je co do 
počtu navrhovaných změn poměrně rozsáhlá. 
Kromě jiného obsahuje změny vedoucí ke 
zpřesnění některých institutů a vyjasnění pra-
videl, a to včetně ust. § 222. Někteří si jistě vy-
bavíte, že právě pod tímto ustanovením se 
skrývá úprava změny závazku ze smlouvy na 
veřejnou zakázku. Jde o změny, které nastaly 
po podpisu smlouvy s vybraným dodavate-
lem, zjednodušeně řečeno vícepráce a méně-
práce a další změny.

Zmíněné ustanovení změny se dělí na ně-
kolik podskupin, z nichž nejčastěji využívané 
jsou odstavce 4 (změny de minimis), odstavce 
5 (dodatečné stavební práce, služby nebo do-
dávky) a odstavce 6 (nepředvídané stavební 
práce, služby nebo dodávky), z nichž každá je 
povolená pouze v určité výši, tj. cenového ná-
růstu či hodnotě změny, tj. součtu absolutní 
hodnoty více i méněprací.

Současná úprava změn závazku byla opro-
ti původní evropské směrnici nejednoznačná 
a zadavatelé z opatrnosti k některým změnám 

závazku nepřistupovali. Nová úprava v reakci 
na tento stav právní nejistoty výslovně odstra-
ňuje limit hodnoty změny 50 % pro změnu 
smlouvy podle ust. odst. 5 a 6. Ponechán je 
pouze limit pro nárůst ceny, a to v maximální 
výši 30 %. Nezapomínejme, že tento limit pla-
tí pro oba odstavce dohromady, nikoli pro kaž-
dý zvlášť.

Na závěr pro úplnost uvádíme, že ve vztahu 
k  výše uvedené změně novela ZZVZ neobsa-

Vážená paní starostko, vážený pane starosto,
letní měsíce se kvapem blíží a společně s nimi jistě i přípravy kulturních a společenských akcí ve vaší obci. V této sou-
vislosti bychom vám rádi zdvořile připomněli, že prostřednictvím naší služby Autorská práva jednoduše se můžete 
jednoduše vypořádat s autorskými poplatky.

V rámci tohoto projektu mohou členské obce SMS ČR snadno a jednoduše pokrýt veškerou administrativu, kterou 
by jinak při získávání licencí s kolektivními správci musely řešit individuálně. 

S balíčkem licencí si můžete rovněž zakoupit licenci na místní rozhlas, která je platná po celý kalendářní rok 2023. Výhodou této unikátní 
a cenově výhodné licence je, že nemusíte počítat žádné ampliony – cena za licenci na místní rozhlas se odvozuje výhradně od počtu obyvatel 
v obci, a proto vás vyjde mnohem výhodněji. 

Zajímá vás víc? Podrobnosti o projektu Autorská práva jednoduše včetně aktuálního ceníku najdete na webové stránce http://
www.smscrc.cz/autorskaprava.

Licence na autorská práva si můžete objednat v našem Autorskoprávním modulu AGIS na adrese osa.smsdata.cz.
V případě jakýchkoliv dotazů je vám k dispozici kolega Jakub Iran, kterého zastihnete na e-mailové adrese autorskaprava@sms-sluzby.cz 

nebo na telefonním čísle 732 633 384.

Veřejné zakázky

Tip: Pro ty z vás, kteří se o změny ZZVZ zajímáte a chcete znát konkrétní podobu chystaných změn, chystá-
me 25. května online seminář s názvem Velká technická novela zákona o zadávání veřejných zakázek aneb 
jaké změny nás v tomto roce čekají? Přihlásit se na něj můžete na www.smscr.education. Těšíme se na vás!

https://www.smscr.cz/modules/file_storage/download.php?file=c9d12825%7C793&inline=1
http://www.smscrc.cz/autorskaprava
http://www.smscrc.cz/autorskaprava
http://osa.smsdata.cz
mailto:autorskaprava@sms-sluzby.cz


V rámci auditu webových stránek vám zkontrolujeme, zda vaše webové stránky vy-
hovují všem povinnostem, které ukládají jednotlivé právní předpisy. Součástí audi-
tu je nejen analýza stavu formální stránky webu, tedy toho, v jaké technické kondici 
je váš obecní web, ale také analýza toho, zda jsou na webu zveřejněny všechny infor-
mace a dokumenty, které by na obecním webu dle zákonných požadavků měly být 
zveřejněné. Jak vám tato kontrola může pomoci v soutěži Zlatý erb?

Ačkoliv soutěž Zlatý erb má svá vlastní kritéria pro hodnocení obecních webů, právě 
technický stav webových stránek a zveřejňování povinných informací jsou oblasti, kte-
ré jsou klíčové jak pro soutěž Zlatý erb, tak pro naše auditory, kteří vám webové stránky 
kontrolují. Využijte tak našeho auditu nejen v rámci přípravy na zmiňovanou soutěž.

Abychom nezůstali pouze u teorie, za naši službu hovoří především 
výsledky! 
V minulém roce jsme prováděli audit webových stránek v obci Zbyslavice, a právě tento 
web vyhrál 1. místo v krajském kole soutěže Zlatý erb 1)  a celkové 3. místo v republikovém 
kole této soutěže v kategorii obecních webů 2). Letos se umístila na 3. místě krajského ko-
la obec Chýně 3), kde jsme realizovali audit v proběhu roku 2022.

Stále váháte, zda je pro vás audit webových stránek vhod-
ný? Kontaktujte nás a případné nejasnosti vyřešíte přímo s ko-
ordinátorem služby Michalem Hindou.

 Michal Hinda, koordinátor služby 
Audit webových stránek

Tereza Urbánková – V Karlových Varech brzy 
vznikne nové kulturní a kreativní centrum 
VARY&TE, které bude velkým přínosem pro 
celý region. V centru bude možné se vzdělá-
vat, tvořit a rozvíjet kreativitu ve sdílené tech-
nické dílně, pracovat ve sdílených pracovních 
prostorech, učit se programovat nebo se pohybovat ve virtuální rea-
litě. Prostory budou otevřeny pro každého zájemce, pro žáky a stu-
denty, umělce, architekty nebo vědce – každý si zkrátka najde to své.

„Realizace takového projektu mne velmi těší, protože se nám na ni po-
dařilo získat dotaci ve výši bezmála 57,5 mil. Kč. Přínos projektu spatřuji 
zejména v tom, že takto vysoká částka poputuje do strukturálně postiže-
ného kraje.“

Ondřej Štach – Program Ministerstva zeměděl-
ství Údržba a obnova kulturních a venkovských 
prvků je Ondrovou specializací již po dobu dlou-
hých osmi let, neboť se mu věnuje od samotné-
ho vzniku.

„V rámci našich služeb jsme za poslední tři roky 
podali 24 úspěšných žádostí, díky čemuž můžeme prezentovat několik krás-
ných projektů, které, ač jsou finančně menší, patří k těm neméně důležitým pro 
zachování typického kulturního rázu a duchovních hodnot především v men-
ších obcích po celé republice. Například v roce 2022 byla díky dotačnímu pří-
spěvku provedena kompletní oprava hřbitovní zdi v Oskavě (části Václavov), 
která jevila značné opotřebení, na některých místech byla již rozpadlá a stala se 
tak nebezpečnou pro návštěvníky hřbitova. Jsem rád, že jsme obci pomohli zís-
kat dotaci z jediného národního dotačního programu, který podporuje obnovu 
drobných kulturních prvků, jako jsou kříže, kaple, sousoší a hřbitovní zdi.“

Martina Kurzová – Jedním z častých projektů, se 
kterými se v rámci dotačního servisu setkáváme, 
jsou sportoviště. Ať už se jedná o výstavbu nové 
sportovní infrastruktury, nebo její modernizaci 
a další rozšiřování, vždy jde o přínosné projek-
ty, díky kterým je posilován zájem o sport nejen 
u dospělých, ale i u dětí a mládeže.

„Rozvoj sportu má pozitivní dopad nejen na zdraví člověka, ale činí mu 
všeobecně radost, což zlepšuje život i v samotné obci. Jedním takovým pří-
kladem je i výstavba sportovních kabin v obci Dobřív na Plzeňsku, kde se 
podařilo získat dotaci z  Národní sportovní agentury ve výši 6,3 milionů 
korun.”

Luděk Beneš – Mezi dotační zdroje, kterými se 
Luděk zabývá, patří mj. i titul Zachování a obno-
va historických hodnot, jenž má v gesci Minis-
terstvo obrany. Tento program je zaměřen na re-
staurování či vznik nových pomníků a válečných 
hrobů připomínajících válečné události a oběti, 
které zahynuly v důsledku aktivní účasti ve vo-
jenské operaci, válečného zajetí či odboje.

„V posledních dvou letech se nám podařilo získat dotaci na realizaci 12 pro-
jektů, což zahrnuje restaurování či vybudování 17 památných objektů v cel-
kem deseti krajích.”

Audit webových stránek pomohl už podruhé
finalistům Zlatého erbu!

Dotační servis SMS-služby: Ohlédnutí za našimi projekty,
aneb které z nich hodnotíme jako přínosné pro samosprávy

O tom, co konkrétně může služba audit webových stránek přinést i vaší obci, jsme psali již několikrát. Jste obec, kte-
rá ráda soutěží a zajímá vás soutěž o nejlepší obecní web? Pak zbystřete! I zde dokážeme pomoci!

1) https://www.zlatyerb.cz/vysledky%2Dkrajskeho%2Dkola%2Dmoravskoslezskeho%2Dkraje/d-1666 
2) https://www.zlatyerb.cz/vysledky%2Dcelostatniho%2Dkola%2D2022/d-1678
3) https://www.zlatyerb.cz/vysledky%2Dkrajskeho%2Dkola%2Dstredoceskeho%2Dkraje/d-1717/p1=1664 
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Vzácnou návštěvu byste do neuklizené kanceláře ani domova asi jen tak nevpustili.
Proč by to u obecního nebo školního webu mělo být jinak?
 
Návštěva může přijít kdykoli a odkudkoli - a i tady platí, že první dojem je často
rozhodující. Děláte ale dost proto, aby se nejen vzácní návštěvníci nezalekli hned
po prvním kliknutím? S tím vám pomůže naše nová služba - AUDIT WEBOVÝCH
STRÁNEK, díky které vytipujeme nedostatky a poradíme, jak je odstranit.
 
Prověříme, zda:
-    vaše stránky vyhovují požadavkům přístupnosti dle zákona č. 99/2019 Sb.
-    vaše stránky splňují veškeré zákonné požadavky na jejich obsah

Zformulujeme srozumitelná a konkrétní doporučení, jak identifikované nedostatky    
odstranit.

Umíme to? Umíme. Za poslední rok našima rukama prošly po účinnosti zákona
o přístupnosti internetových stránek stovky obecních a školských webů. Máme to 
prostě v ruce.

VELKÝ WEBOVÝ ÚKLID!

poslední úklid provedl

Michal Hinda, léto 2021

https://www.zlatyerb.cz/vysledky-krajskeho-kola-moravskoslezskeho-kraje/d-1666
https://www.zlatyerb.cz/vysledky-celostatniho-kola-2022/d-1678
https://www.zlatyerb.cz/vysledky-krajskeho-kola-stredoceskeho-kraje/d-1717/p1=1664
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Pravidelné schůzky zlínského předsednictva 
s hejtmanem Holišem nesou ovoce: podařilo se 
vyjednat podporu projektových dokumentací
Běh na dlouhou trať se vyplatil. Zlínskému krajskému předsednictvu 
SMS ČR se podařilo vyjednat s vedením kraje nový dotační titul, který 
bude určen na podporu vzniku projektových dokumentací. Žádosti 
lze podávat od 24. dubna do 22. května. Podrobnosti přibližuje místo-
předseda krajského sdružení Tomáš Chmela.

Jak dlouho zlínské předsednictvo o této záležitosti vyjednávalo?
Téměř dva roky. První podněty jsme adresovali novému hejtmanovi Ra-
dimu Holišovi již nedlouho po jeho zvolení, nicméně nový drive při pro-
sazování této myšlenky přinesla nová krajská předsedkyně a starostka 
Vítonic Laďka Hradilíková. Klíčová jednání se tak zintenzivnila v polovi-
ně minulého roku a vedla k úspěchu. Máme tady nový dotační titul na 
podporu vzniku projektových dotací na veřejné budovy.

Co lze nyní doporučit ostatním krajským předsednictvům, pokud 
se chtějí pokusit o něco podobného? 
Myslím, že každý to zná sám z pozice starosty – nečekáme na schůzky se 
subjekty, které si přijdou postěžovat. Čekáme na ty, kteří přijdou s nový-
mi nápady podpořenými argumenty. A přesně tak jsme postupovali při 
jednáních s hejtmanem Holišem. 

Proč je hrazení projektové dokumentace tak důležité?
Projektová příprava je nejdůležitější fází každé investice. Těžko se totiž 
prosazuje. Při dnešních cenách je opravdu husarský kousek, když sta-
rosta přesvědčí zastupitele, aby podpořili například projekt obnovy kul-
turního domu, jehož cena může být klidně 600 tisíc korun. Krajská do-
tace tak usnadní tento první a nezbytný krok učinit. Dále dojde ke zvý-
šení připravenosti obcí v kraji čerpat dotační podporu na investice do 
veřejných budov. Bez hotových projektů to ale nelze.

Jaké parametry nová dotace má?
Nejmenší obce – tedy do 500 obyvatel, mohou dostat až 60procentní 
dotace, nejvýše však 250 tisíc korun, ty větší, vyjma ORP, pak budou mít 
možnost čerpat dotaci 50procentní. Bodování je zveřejněno předem 
a jsou upřednostněny menší obce, dále obce ležící v HSOÚ a komplexní 
projekty víceúčelových budov. Není bez zajímavosti, že na větší bodový 
zisk dosáhnou také projekty navrhující energe-
ticky úspornou budovu.

Rozhovor vedla
Iva Šimoníková

manažerka SMS ČR ve Zlínském kraji

Co se děje u nás v kraji? aktuality – články – pozvánky – projekty – rozhovory 

Zlínský kraj Krajské shromáždění ve Zlínském kraji 
pokřtilo nově rekonstruované prostory 
na Ploštině
Zhruba sedmdesát hostů přijelo 4. května na letošní krajské shro-
máždění SMS ČR Zlínského kraje. Kromě témat, mezi něž patřila na-
příklad komunitní energetika či družstevní bydlení, starosty zajíma-
lo také místo konání: nově zrekonstruovaný památník na Ploštině, 
který prošel velkolepou obnovou za víc než 150 milionů korun.

Akci zahájila celostátní předsedkyně Eliška Olšáková, která starostovala 
nedalekým Valašským Kloboukám. Pak odstartoval první blok informa-
cí, z nichž největší pozornost vzbudil Marek Šíp ze společnosti Arrow Sys, 
který zaujal už starosty na pardubické konferenci. Dovolili jsme si ho vy-
půjčit, protože do Pardubic máme daleko a jeho vystoupení mělo velký 
úspěch. Dalším žhavým tématem byly digitální technické mapy v podá-
ní toho nejpovolanějšího – místopředsedy SMS ČR Oldřicha Vávry. Sta-
rostové se ale nejvíc těšili na energ(et)ického manažera Michala Svobo-
du, který přijel až z Varnsdorfu přednášet o komunitní energetice. 

Zlínské předsednictvo SMS ČR s hejtmanem Radimem Holišem

Po lehkém obědě s přípitkem na nové prostory ještě následoval mi-
mořádně zajímavý příspěvek Jiřího Kučery ze společnosti Kučera Legal 
o družstevním bydlení a další prezentace například na téma smluv 
EKO-KOMu s obcemi či příspěvek z Úřadu vlády ČR. Akci zakončila ko-
mentovaná prohlídka nových minimalistických expozic přímo za do-
provodu ředitele Muzea jihovýchodní Moravy Pavla Hrubce.

Iva Šimoníková
manažerka SMS ČR ve Zlínském kraji

PS: Jsem ráda, že právě tato akce se vydařila nad očekávání, protože by-
la mou poslední v dresu SMS ČR, které s těžkým srdcem po třech letech 
opouštím. Věřím, že mého nástupce starostové v kraji přijmou stejně 
vřele jako tehdy mě. Budete mi chybět.



Zpracovala Marcela Syrová
manažerka SMS ČR v Kraji Vysočina

Úložiště radioaktivního odpadu ve Francii 
a u nás aneb Když dva dělají totéž…
Lokalitu Čertův Hrádek, která odmítá úložiště jaderného odpadu, na-
vštívila koncem dubna skupina starostů z francouzského regionu 
Grand Est, konkrétně z lokality Bure, kde s největší pravděpodobnos-
tí vznikne hlubinné úložiště pro jaderný odpad. Francouzské hosty si-
tuace u nás udivila.

Co říkali francouzští starostové na situaci svých českých protějšků?
Nerozumí tomu, proč výběr lokality pro budoucí úložiště nemá Česká 
republika aktuálně upraven odpovídající legislativou, rozhodnutí cent-
rálních orgánů se mění v čase a lidé nemají s dostatečným předstihem 
informace o krocích, např. průzkumech, které jsou v jejich těsném sou-
sedství prováděny, ani jejich dostatečné vysvětlení.

V čem je tedy rozdíl?
Na francouzské straně má výběr lokality zákonnou podporu už od roku 
1991, dokumentace má několik tisíc stránek a ta je stále doplňována. Vý-
stavba a ukládání je naplánováno na období následujících asi 120 let. Bu-
dování však ještě nebylo zahájeno. „Nechápeme nyní umístění úložiště jako ni-
čení krajiny, ale jako průmyslový a ekonomický rozvoj území, kdy zároveň řešíme 
ochranu naší přírody a životního prostředí před kontaminací nebezpečným odpa-
dem. Je to součást rozvoje naší energetiky. Zásadní pro nás bylo zřízení výzkumné-
ho pracoviště, které dává podložené odpovědi na otázky nejen odborníků, ale i ve-
řejnosti. Navíc v našem případě jde o úložiště, jehož odpad může být stále využit, 
a to až do chvíle, kdy se definitivně rozhodne o jeho nevratném uložení. Toto roz-
hodnutí bude až na budoucích generacích. Je tu tedy šance na další využití potenci-
álu jaderného odpadního materiálu,“ uvedl Patrice Torres. Starostové z lokality 
Bure v diskusi s občany Dolní Cerekve a okolí jeho slova potvrzovali.

V čem se skupiny starostů shodly?
Obě skupiny starostů se shodly, že k nalezení řešení je bezpodmínečně 
nutné sdílet veškeré informace, a to nejlépe v čase, kdy vznikají. Jako klí-
čový vidí proaktivní přístup centrálních orgánů státu a odpovědné vý-
konné agentury, a především hledání a nabízení odpovídajících kom-
penzací pro území, které projekt už ve fázi průzkumů a výběru ovlivňuje.

Očima starosty Dolní Cerekve…
Zkušenosti francouzských starostů okomentoval také zástupce obcí z lo-
kality Čertův Hrádek a starosta Dolní Cerekve Zdeněk Dvořák:

Na francouzském příkladu se mi potvrdilo, že když se dají obcím a občanům 
práva a začne se s nimi otevřeně diskutovat a reagovat na jejich oprávněné poža-
davky, tak se názor „NE“ může změnit na „ANO“. Před třiceti lety u nich většina 
nesouhlasila, nyní většina souhlasí. Reálie jsou ve Francii logicky trochu jiné než u 
nás, ale obdobně jako SURAO (Správa úložišť radioaktivních odpadů) je ANDRA 
(francouzská národní agentura pro nakládání s radioaktivním odpadem) státní 
organizací zodpovědnou za jaderný odpad. Nevychází ovšem vstříc jen obcím, ale 
také „nezávislé poradní společnosti", která je složená ze zástupců veřejnosti, 
spolků a ekologů, a která kontroluje, zda všechno probíhá tak, jak se dopředu do-

Jak správně odesílat dokumenty datovou 
schránkou?
I o tom, jak správně odesílat dokumenty datovou schránkou, byl seminář 
SPISOVÁ A ARCHIVNÍ SLUŽBA I „pro začátečníky“, který se konal v Ra-
dostíně. Problematikou vedení spisové služby účastníky semináře pro-
vedli ředitel Státního okresního archivu v Havlíčkově Brodě Miroslav Kru-
žík a Romana Suchá, na kterou se mohou obce z okresu Havlíčkův Brod 
kdykoliv obrátit.

Starostové Ústecka a Liberecka 
se na Vysočině setkali i s hraběnkou
Soutěž Vesnice roku spojuje obce Sobíňov, Heřmanov, Vepříkov i Třešti-
ce, které byly cílem návštěvy starostů z Ústecka a Liberecka.  Starostové 
si odskočili také na zámek ve Žďáře nad Sázavou, kde je osobně uvítala 
hraběnka Marie Kinsky s manželem Constantinem. Ocenila práci sta-
rostů a uvedla, že starostové mají také velké starosti. Akci podpořil Ús-
tecký kraj, Liberecký kraj, SPOV ÚK i SMS ČR.

Kraj Vysočina
jednalo. Na základě takové diskuze mezi obcemi a ANDRA byl například do kon-
ceptu doplněn princip reverzibility (možnost znovu vyjmout vyhořelé palivo).

Francouzští kolegové nám doporučovali osvědčené postupy založené na 
diskuzích, zdůvodňování toho, co a proč jednotlivé strany navrhují. Nejvíc se 
ale divili při zmínkách o našich právních a zákonných předpisech. Zatímco na-
vrhovaný zákon v ČR je obsažen na pěti stranách, ve Francii má „dekret“, který 
řeší úložiště, více než deset tisíc stran a dočká se dalších doplnění, protože hoto-
vá je „teprve“ podzemní laboratoř a stále ještě není definitivně schváleno, zda 
se úložiště vůbec bude budovat. 

Prezentaci Zdeňka Dvořáka s dalšími informacemi naleznete zde: 
https://posilej.cz/zasilka/eBuLbW84#link

zdroj: www.nechcemeuloziste.cz
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Pomyslnou třešničkou byly aktuální digitální technické mapy. „Sou-
činnost Libereckého kraje a SMS ČR je v tomto směru klíčová,“ shodli se mís-
topředseda SMS ČR Oldřich Vávra a příkazník DWMS Libereckého kraje 
Pavel Matějka, kteří s problematikou a novými povinnostmi obcí sezná-
mili účastníky shromáždění. 

Setkání se zúčastnil i senátor Jiří Vosecký, který všechny pozdravil 
a okomentoval témata, která se na shromáždě-
ní probírala, což organizátory potěšilo. 

Petra Černá
manažerka SMS ČR v Libereckém kraji

Na krajském shromáždění ve Vratislavicích 
se probíraly i DTM
Více než 50 zástupců samospráv zavítalo na krajské shromáždění 
SMS ČR v Libereckém kraji, které se uskutečnilo poslední dubnové 
úterý ve Vratislavicích nad Nisou v IGI centru. Záštitu nad akcí převzal 
člen rady kraje Jiří Ulvr.

Kromě diskuze o projektech sdružení a zprávách o jeho činnosti přišla na 
řadu i témata, která nejsou lhostejná žádné obci. Účastníci se dozvěděli 
o nových smlouvách od společnosti EKO-KOM, aktuální informace z kraj-
ského úřadu jim sdělili Jiří Ulvr a náměstek hejtmana Zbyněk Miklík. Na 
programu byly rovněž prezentace SMS-služeb, MPO a Úřadu vlády. 

Liberecký kraj

Jihomoravský kraj navyšuje podporu rozvoje 
venkova o více než dva miliony
Téměř 300 subjektů letos obdrží příspěvek z dotačního programu ur-
čeného na podporu rozvoje venkova. Kraj mezi ně rozdělí přes 57 mili-
onů korun, což je o zhruba dva miliony více než minule.

„Jde nám o zachování základních funkcí veřejné správy na venkově. Chceme 
udržet kvalitu zdejšího života,“ uvedl hejtman Jan Grolich. 

„Těší mě, že se uvedený dotační program zaměřuje na podporu údržby a bu-
dování občanské vybavenosti zejména v oblastech sportu, kultury a volnočaso-
vých aktivit. Myslím si, že život na venkově je tvořen právě aktivitami občanů, 
které je třeba podporovat zlepšením vybavenosti obcí,“ uvedla krajská mana-
žerka SMS ČR Blanka Březinová. 

Program dále cílí také na opravy a rekonstrukce místních komunika-
cí, chodníků a osvětlení, také na školní a předškolní výchovu, služby ne-
bo zdravotní péči. Vedle obcí a svazků obcí podporuje kraj svou dotační 
politikou i aktivity MAS. Podpora MAS je zaměřena na propagaci regio-
nální produkce formou místních značek pro-
duktů. Podpora dobrovolných svazků obcí smě-
řuje na společné integrované projekty. 

Blanka Březinová
manažerka SMS ČR v Jihomoravském kraji

Jihomoravský kraj

V soutěži Zlatý erb zabodovala Slatina už po 
čtrnácté. Webovky jí dělá chalupář Petr
V soutěži o nejlepší webové stránky Zlatý erb 2023 vyhlásil letos Plzeňský 
kraj speciální kategorie pro obce I. a II. typu. V kategorii nejlepších webo-
vých stránek obcí I. typu zvítězila Slatina před druhým Hrádkem. Třetí 
skončilo Klenčí pod Čerchovem. Slatina si navíc odnesla i Cenu veřejnosti. 

Plzeňský kraj

„Webové stránky nám připravuje místní chalupář Petr Vápeník. Pro nás je 
to už 14. ocenění v soutěži Zlatý erb. Jednak to znamená, že je Petr šikovný 
a pracovitý, a jednak, že Slatina má co nabídnout navzdory tomu, že nemáme 
obchod ani hospodu, ale máme krásné okolí a jsou u nás třeba i nejtěžší sluneč-
ní hodiny v Evropě,“ zve do Slatiny starostka Marie Šolcová.

Prací chalupáře Petra se můžete nechat in-
spirovat i vy, a to zde: obec-slatina.eu.

Roman Svoboda
manažer SMS ČR v Plzeňském kraji



Královéhradecký kraj podpoří i letos 
venkovské prodejny
Na podporu malých venkovských prodejen vyčlení Královéhradecký 
kraj letos více jak 3,8 milionu korun. Učiní tak prostřednictvím dotač-
ního programu Ministerstva průmyslu a obchodu Obchůdek 2021+. 
Podpora se týká provozovatelů obchodů v obcích či jejich místních 
částech do 1 000 obyvatel s jedinou prodejnou.

„Podpora malých místních prodejen je zásadním krokem pro zajištění občan-
ské vybavenosti na venkově. Jsem přesvědčen, že malé prodejny má smysl pod-
porovat hned z několika důvodů. Kromě nakupování často slouží jako místo 
pro setkávání místních obyvatel. Obzvláště pro starší občany, kteří nemají to-
lik možností dopravy do velkých obchodů v okolních městech, jsou malé obcho-
dy v místě bydliště důležitou službou. Finanční zdroje také pomůžou s podpo-
rou zdejších drobných podnikatelů,“ řekl radní pro oblast regionálního roz-
voje, grantů a dotací Adam Valenta.

Uvedená dotační částka pomůže zajistit provoz 57 žadatelům. Ze 
statistik krajského úřadu vyplývá, že největší podíl žadatelů o dotaci 
představují především malá obchodní družstva 
a hned těsně za nimi se drží fyzické podnikající 
osoby. 

Kateřina Pourová
manažerka SMS ČR v Královéhradeckém kraji

Královéhradecký kraj

V soutěži o nejlepší webové stránky se ve 
Středočeském kraji zaskvěly členské obce
Jubilejní 25. ročník soutěže Zlatý erb ve Středočeském kraji vyhrála 
obec Dolní Břežany, kterou na druhém místě doplnila obec Chýně, na 
třetím místě skončila obec Jílové u Prahy. Cenu veřejnosti získala další 
členská obec Olovnice. „Webové stránky a elektronické služby jsou dnes ne-
dílnou součástí infrastruktury našich obcí a měst a jejich význam i nadále po-
roste. Soutěž může být i motivací pro další obce, aby své webové stránky mo-
dernizovaly. I to je jeden z důvodů, proč Středočeský kraj soutěž Zlatý erb dlou-
hodobě podporuje. Gratulujeme všem vítězům krajského kola a postupujícím 
přejeme hodně úspěchů v kole celostátním, které proběhne 15. května,“ doda-
la hejtmanka Středočeského kraje Petra Pecková.

Středočeský kraj poskytne finanční dary 
vítězům soutěže ve třídění odpadů
Soutěž Středočeského kraje „My třídíme nejlépe“ v roce 2022 zná své ví-
těze, kteří za třídění odpadů získají finanční odměny. „Soutěž My třídíme 
nejlépe, kterou kraj pořádá se společností EKO-KOM, je zaměřena na podporu 
třídění komunálního odpadu. Středočeský kraj poskytuje finanční dary pro ob-
ce, které se umístí na 1. až 3. místě v jednotlivých kategoriích podle počtu oby-
vatel. Děkuji všem obyvatelům kraje za to, že třídí odpad, a vítězným obcím 
blahopřeji,“ uvedla radní pro oblast životního prostředí a zemědělství Ja-
na Skopalíková. Vítězné obce obdržely finanční dary ve výši 20 000 až 
60 000 Kč. V nejvyšší kategorii nad 3 000 obyva-
tel vyhrála 1. místo členská obec Chýně, které 
tímto gratulujeme!

Petr Adamec
manažer SMS ČR ve Středočeském kraji

Středočeský kraj
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Atmosféru i program krajského shromáždění 
ocenili zkušení i novopečení členové
Na konci března se karlovarské sdružení zaměřilo na uspořádání kraj-
ského shromáždění členů SMS ČR. Do Josefova zavítalo přes 30 sta-
rostek a starostů, na které čekal pestrý program.

Dotační příležitosti pro obce a města přiblížila vedoucí dotačního ser-
visu Martina Kurzová. Kolegyně ze SMS-služeb Jitka Hanáková před-
stavila benefity, které mohou členské obce v SMS ČR využívat. Zástup-
kyně ze společnosti EKO-KOM přišly vysvětlit, proč na obce míří nové 
znění smluv. Jak navázat zahraniční partnerství prezentoval Vít Kra-
tochvíl z  Úřadu vlády České republiky. Na závěr se Roman Svoboda 
v bodě „střípky z deníčku krajského manažera“ se zástupci samospráv 
podělil o své postřehy z terénu.

Karlovarský kraj

Po skončení hlavního programu se konala komentovaná prohlídka 
zdejší malebné obce, kterou vedla osoba nejpovolanější, tedy starosta 
Josefova Jan Onak. A kromě přichystané prohlídky bylo pro účastníky 
dozajista zpestřením také losování o zajímavé ceny, jako byly například 
volné vstupenky na hrad Vildštejn či Seeberg. 

„Z dnešní atmosféry i pozitivních reakcí kolegů jsem velmi potěšen. Radost 
mi pak dělá i stálé rozrůstání naší krajské základy. Je jasné, že SMS ČR má obcím 
co nabídnout. Pro starostky a starosty je takové setkání a prezentování aktivit  
motivující,“ reagoval bezprostředně po skončení 
akce předseda krajského shromáždění Karlovar-
ského kraje Jan Ryba.

Roman Svoboda
manažer SMS ČR v Karlovarském kraji
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Manažerka představuje v obcích 
a mikroregionech novou službu DTMka
Zejména novou službu DTMka představuje při svých návštěvách po 
obcích a mikroregionech manažerka SMS ČR v Olomouckém kraji 
Marcela Porvazníková. V dubnu navštívila mikroregiony Hanácké 
Království a Němčicko a jak sama uvádí, nyní je připravena zodpoví-
dat otázky a představit řešení, které skýtá software DTMka. 

Manažer = přítel na telefonu
Při návštěvách členských obcí poskytovala manažerka metodickou pod-
poru v oblasti chytrých aplikací, DTM, projektových záměrů, nechybělo 
ani zopakování benefitů, které členové sdružení mají k dispozici. „Ma-
nažer je tu pro vaše každodenní záležitosti i řešení systémových problémů. 
Zkrátka přítel na telefonu,“ připomíná.

Olomoucký kraj

Krajské předsednictvo se sešlo v obci Majetín
Sešlo se i krajské předsednictvo, které tentokrát hostila místopředsed-
kyně krajského sdružení a starostka obce Majetín Miroslava Zavadilo-
vá. Program byl bohatý. Řešilo se plnění povinností obcí s předáním in-
formací do krajských DTM, aktuální podmínky k úpravám zákonů, např. 
o volbách, o obcích, ochraně zemědělského půdního fondu, diskutova-
lo se o možnostech účasti v soutěži Obec 2030. Řeč byla také o progra-
mu podzimního krajského shromáždění, jehož termín se dozvíte již br-
zy. Své návrhy na program máte možnost zasílat 
manažerce na e-mail: porvaznikova@smscr.cz. 

Marcela Porvazníková
manažerka SMS ČR v Olomouckém kraji

Krajské shromáždění se konalo v Nišovicích
Téměř čtyři desítky starostů z Jihočeského kraje našly cestu do Nišo-
vic na Strakonicku, kde se pro ně v nově opraveném kulturním sále 
konalo jarní krajské shromáždění SMS ČR Jihočeského kraje. Událost 
si nenechali ujít ani starostové z nečlenských obcí. A jaký program pro 
ně organizátoři připravili?

Po přivítání následovaly aktuální příspěvky týkající se programů vyhla-
šovaných Úřadem vlády ČR, které přednesl Vít Kratochvíl z odboru věc-
ných politik EU. Zástupci společnosti EKO-KOM vysvětlili aktuální le-
gislativní změny smluv s obcemi, vedení evidence a vykazování. Firma 
Energy Centre představila dotační možnosti a finanční podporu MPO 
pro obce v oblasti energetiky. Bohatý program doplnil místopředseda 
SMS ČR Tomáš Chmela, který prezentoval chytrá řešení pro obce a rea-
lizované aktivity ve městě Slavičín. Na závěr vystoupila Jitka Hanáko-
vá, koordinátorka propagačních a vzdělávacích aktivit SMS-služby, 
které jsou zde již pět let a své portfolio stále rozšiřují.

Jihočeský kraj

A proč byly dějištěm setkání právě Nišovice? „Volba místa nebyla ná-
hodná. Nišovice jsou obcí naší předsedkyně. Ráda bych pořádala akce i v dalších 
obcích našeho předsednictva,“ uvedla krajská ma-
nažerka.

Milada Troblová
manažerka SMS ČR v Jihočeském kraji

SMS ČR detailně monitoruje plány 
na vyhlášení CHKO Krušné hory
Téměř v každých českých horách nalezneme některou z mnoha našich 
chráněných krajinných oblastí. Je proto až s podivem, že se dosud ne-
dočkaly tohoto stupně ochrany Krušné hory. Ministerstvo životního 
prostředí již má ale zpracovaný návrh budoucí CHKO, s nímž v posled-
ním dubnovém týdnu seznámilo také zastupitele Ústeckého kraje.

Současná vláda se o přípravě CHKO Krušné hory zmiňuje také ve svém 
programovém prohlášení. Deklaruje, že o něm bude jednat s obcemi. Jak 
podotkla mj. starostka Moldavy Lenka Nováková, komunikace zatím pro-
bíhá pouze po linii stát–kraj. Jak ale zmínil náměstek ministra životního 
prostředí Tomáš Tesař, oslovení obcí by mělo následovat v krátké době.

CHKO se má týkat až 69 obcí
Chráněná krajinná oblast se podle pracovního návrhu dotkne až 69 ob-
cí ve dvou krajích. V některých obcích už nyní probíhá velmi živá deba-
ta, zda půjde z pohledu obcí o pozitivní či negativní změnu. Podle Len-
ky Novákové je třeba se dívat na věc z obou různých úhlů. Zavede se si-

Ústecký kraj

ce plošná ochrana krajiny a bude zaručen její koncepční a šetrný rozvoj, 
obce ovšem budou mít trochu složitější cestu k vlastnímu rozvoji. Těž-
kosti mohou obce potkat např. v situacích, kdy odlišný pohled na věc 
budou mít úředníci CHKO. Příkladem může být více než osmnáctimě-
síční zpoždění stavby domova důchodců v Milešově, který je součástí 
CHKO České Středohoří. I proto je zapotřebí ši-
roké diskuse a angažovanosti všech aktérů ještě 
před finálním nastavením. 

Marek Komárek
manažer SMS ČR v Ústeckém kraji



Krajské shromáždění v Jeseníku nad Odrou 
ladilo se zelenou barvou
Krajské shromáždění SMS v Moravskoslezském kraji se konalo ve čtvr-
tek 6. dubna v Jeseníku nad Odrou, Vesnici roku 2013. Na nejvýznam-
nější krajskou akci sem zavítalo přes 50 zástupců členských obcí a po-
zvaných hostů. A protože byl zrovna Zelený čtvrtek a barvy Sdružení 
místních samospráv jsou zelené, bylo vše laděno hezky do zelena.

Novým členem krajského předsednictva je Michal Dresler. 
Gratulujeme!
Shromáždění zahájila krajská předsedkyně Regína Vřeská, starostka 
obce Zbyslavice. Následovala volba chybějícího člena krajského před-
sednictva, kterým se stal starosta obce Kujavy Michal Dresler, jenž do 
svého zvolení do funkce starosty působil coby krajský manažer. 

Co bylo na programu?
V hlavním programu vystoupila koordinátorka vzdělávacích a propa-
gačních aktivit ze SMS-služby Jitka Hanáková, která představila nabíd-
ku aktivit a služeb členským obcím. Zajímavá a poutavá byla i následu-
jící prezentace Michala Svobody, manažera projektu Obec 2030, jenž se 
věnoval komunitní a komunální energetice. Doplnila jej Gabriela Mora-
včíková z Moravského energetického centra a seznámila starostky a sta-
rosty s připravovaným projektem Centra veřejných energetiků a jeho 
nabídkou pro obce.

Moravskoslezský kraj

Starosta Řepiště pozval na konferenci Venkov 2023 do Frýdlantu
Po ukončení bloku věnovaného energetice se chopil slova předseda 
SPOV MSK Rostislav Kožušník, starosta obce Řepiště, a pozval účastníky 
na konferenci Venkov 2023, která se uskuteční 16.–17. května ve Frýdlan-
tu nad Ostravicí. Sdružení popřál hodně úspěchů a sil do další práce. 

předseda SMS ČR Oldřich Vávra online vstupem a nabídkou zajištění 
služeb v této oblasti obcím prostřednictvím SMS ČR. Martina Filipová, 
ředitelka oddělení regionálního provozu, poté informovala o změnách 
v odměňování od EKO-KOM.

Hrajem s krajem
Denisa Štvrtňová z odboru regionálního rozvoje a cestovního ruchu 
Moravskoslezského kraje prezentovala krajskou aktivitu „Hrajem s kra-
jem“. Na webu www.hrajemskrajem.cz je zveřejněn přehled o evrop-
ských, národních a krajských dotačních programech, jenž se pravidelně 
každý měsíc aktualizuje. Zaměstnanci odboru také pravidelně vyjíždějí 
do území a konzultují se zástupci obcí jejich projektové záměry, sbírají 
podněty k zacílení výzev. Na závěr informovala o vývoji Spravedlivé 
transformace a o spuštění a harmonogramu dotačních výzev.

S poslankyní Šebelovou si přítomní i zacvičili
Pozvání na krajské shromáždění přijali a svou pomoc přítomným sta-
rostkám a starostům nabídli senátorka Ivana Váňová, starostka členské 
obce Mořkov, poslankyně Michaela Šebelová a senátor Ladislav Václa-
vec. Představili témata, kterými se momentálně zabývají, a připomněli, 
že dveře jejich kanceláří jsou vždy otevřené. A protože je poslankyně 
Šebelová původní profesí fyzioterapeutka, nechyběla na závěr ani „po-
hybová svačinka“. „Odpočinek je součástí výkonu a nejlepší je ten pohyb, kte-
rý je poslední,“ řekla na závěr krátkého protahovacího cvičení.

Závěr patřil exkurzi do jesenické rodinné firmy
Akci završila exkurze do malé rodinné firmy Jesenický pramen, která 
provozuje pálenici, stáčí kyselku a vyrábí sirupy. Ty si mohou vyrobit 
v létě v rámci zážitkové turistiky také děti na školních výletech nebo tu-
risté. Většinu financí na svůj rozvoj získala firma z dotací určených na 
podporu podnikání, je zapojena do úspěšného projektu Technotrasa 
a bylo tedy moc dobře, že zástupci kraje viděli, že peníze, které poskytu-
jí, nepřišly vniveč, ale byly dobře použity. 

„Děkujeme všem, kteří se zapojili do příprav a prů-
běhu krajského shromáždění a těšíme se na další ak-
ce,“ vzkazují organizátoři. 

Dagmar Novosadová
manažerka SMS ČR v Moravskoslezském krajiA zase ty DTM…

Radim Fojtík z odboru informatiky Krajského úřadu Moravskoslezského 
kraje představil digitální technické mapy, jeho výklad pak doplnil místo-
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Obecní zpravodaj je vizitkou dané obce. Informuje 
a vzdělává občany, může je i sbližovat, může být rov-
něž formou propagace a uvedenými příklady dobré praxe inspirací pro ostatní vesnice. A jak ukazuje všeobecně ros-
toucí kvalita v posledních letech, obecní zpravodaje rozhodně nejsou přežitkem a mají budoucnost i v časech elektro-
nických médií. 

Obecní zpravodaje jsou na venkově často dílem dobrovolníků, nebo dokonce samotných starostů. Je samozřejmé, 
že ne každý starosta a ne každý aktivní občan, který zpravodaj dělá, je původní profesí novinář nebo grafik. Ti, kdo se 
na tvorbě zpravodajů podílejí, už však mají jisté zkušenosti. Ti nejlepší pak uspějí třeba i v celostátních soutěžích. Ja-
ko například Lucie Andělová, která je autorkou obecního zpravodaje pro obce Zdechovice a Spytovice.  

Při práci na zpravodaji je nejdůležitější zajímat se 
o to, co se ve vesnici a jejím okolí děje

Příklad dobré praxe ze Zdechovic v Pardubickém kraji

Jak dlouho děláte obecní zpravodaj?
Redaktorkou zdechovického Zpravodaje jsem 
od roku 2020, tedy poměrně krátce.   

Jak často zpravodaj vychází?
Vychází čtvrtletně.

V čem se váš zpravodaj změnil od doby, 
kdy jste se ujala práce na něm?
Na první pohled je zřejmá nová grafická kon-
cepce. S grafikem jsme ji před vydáním první-
ho čísla pečlivě připravovali. A pořád se vyvíjí. 
Snažím se, aby byla vizuální stránka co nejvíce 
propojená s tím, co je uvnitř. Novinkou je hlav-
ní téma zpravodaje, které se prolíná hned do 
několika článků. Pro představu: V jednom vy-
dání jsme měli hlavní téma o odpadech. Stě-
žejní byl rozhovor s ředitelem místní skládky. 
Na to navazoval článek o problematice nového 
odpadového zákona, který se bezprostředně 
dotýká obcí. Součástí byly tabulky vývoje pro-
dukce tříděného odpadu v našich obcích a celý 
zpravodaj byl tematicky vytištěn na recyklova-
ný papír. V mém redaktorském úvodníku, který 
je další novinkou našeho zpravodaje, jsem 
upozorňovala na to, že tisk na takový recyklova-

ný papír je mnohem dražší. V jiném čísle jsem 
psala o geologicky zajímavých lokalitách v na-
šem okolí. Součástí zpravodaje byla vytrhávací 
mapa s popisovanými cíli. Čtenář si to ani neu-
vědomí, ale témata, každé tučné písmo, barva 
stránky, výběr fotky, vše je docela dost promyš-
lený systém. Baví mě to propojování. 

Co je podle vás při této práci nejdůležitější?
Zajímat se o to, co se ve vesnici a jejím okolí 
děje. Být zvědavý, vyhledávat informace. Z to-
ho plyne energie, která se pak přenáší do cel-
kového vyznění zpravodaje. Vyžaduje to jistou 
časovou investici, která se ale vrátí. Myslím, že 
když to člověk dělá rád a baví ho to, potom to 
baví i lidi číst.  

Co by ve zpravodaji nemělo chybět?
Samozřejmě by měl zpravodaj reagovat na ak-
tuální sezonu, program nebo situaci. Jeho úko-
lem je informování občanů. Zároveň si myslím, 
že je to také způsob, jak se potkat a diskutovat 
nad tématy, která se dotýkají prostředí, v němž 
žijeme. A nemusí to být jen v okruhu několika 
kilometrů čtverečních. Může přinášet témata, 
která jsou platná celospolečensky. 

Spolupracujete s někým, 
nebo jste na všechno sama?
Pomáhá mi můj manžel, který je profesí novi-
nář. Je takovým mým mentorem. Dělá všechny 
korektury, úpravy. Společně diskutujeme nad 
tím, jakou formu zvolit, abychom byli dostateč-
ně objektivní. Zároveň se snažím, aby to ne-
ztratilo určitou psací jiskru. Jsem v některých 
článcích osobní, mám svůj styl a můj muž to 
správně vyvažuje. Hlavní linku vymýšlím já, 
některá témata přicházejí od obce. Píšu ale sa-
ma nebo některé články zadávám mému muži. 
Někdy se po mé úpěnlivé prosbě připojí někdo 
z místních, ale to jen zřídka. Redakční radu ne-
máme. Takže pokud mohu odpovědět ještě 
jednou, jsem na to spíš sama. Teď je otázka, 
zda je to dobře. Myslím, že ne. Ač se snažím 
o  jistou míru objektivity, pořád je to pohled 
jednoho člověka.

Myslíte si, že dobrý zpravodaj je otázka 
množství financí?
Spíš než o financích je to o snaze mít dobrý 
zpravodaj. Kvalitní obsah zpravodaje může vy-
tvořit tým lidí, kteří jsou úzce propojení s ves-
nicí, baví je to a mají to rádi. Dobrý grafik, vý-
běr kvalitního tisku, počet výtisků, to jsou sice 
nemalé náklady, ale i zde se může najít finanč-
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Zdechovice najdeme v Pardubickém kraji, šest kilometrů západně od Přelouče. Žije zde zhruba 645 oby-
vatel. Součástí obce jsou i vesnice Spytovice a Zbraněves.

Ráda bych o vás prozradila, že jste profesí 
herečka. Kde hrajete?
Má cesta byla trochu dynamičtější. Konzerva-
toř jsem studovala v Ostravě, vysokou školu 
JAMU v Brně, po škole jsem nastoupila do Ná-
rodního divadla v Brně. Pak jsem potkala mé-
ho manžela a odstěhovala se do Prahy. Přesto 
jsem stále cestovala do Brna. Velkou scénu 
jsem vyměnila za experimentální divadlo a tři 
roky jsem ještě strávila v HaDivadle. A pak 
jsme se rozhodli jít na venkov, do Zdechovic, 
kde jsme koupili barokní statek. Mezi tím vším 
jsme stihli ještě dvě děti a já snad na nějakou 
dobu zakotvila v Klicperově divadle v Hradci 
Králové. Něco ještě dohrávám v Brně a jedno 
představení mám v pražském divadle Rubín.

Vyměnila jste venkov za město, věnujete se 
zpravodaji. Baví vás to?
Rozhodně. Proč jsme se odstěhovali na ven-
kov, by obsáhlo samostatný rozhovor. Důvodů 
bylo samozřejmě víc. Tím nejpodstatnějším 
byla touha vrátit se k nějaké rovnováze, která 
nám v životě chyběla a město ji neposkytovalo. 
Na venkově ji nalézáme. V divadle mívám do-
sti náročné role, hrabání v hlíně mi to dost vy-

važuje. I to byl jeden z důvodů. Umělecké kru-
hy jsou sice velmi působivé a zajímavé, ale ně-
kdy mám pocit, že žiji v bublině. Je potřeba z ní 
občas vystoupit do reálného světa, potkávat li-
di s úplně jinými životními příběhy a zkoumat, 
co se děje okolo. I proto píšu zpravodaj. A tě-
žím z obojího. Uměleckou kreativitu můžu vy-
užít v psaní, realitu zase v přípravách na role.

Máte se zpravodajem nějaké další plány do 
budoucna? Chystáte například nějaké nové 
rubriky nebo jiné změny?
Jelikož vedu Zpravodaj opravdu poměrně 
krátce, chci dokončit naplánované věci. Máme 
například rubriku o zajímavých domech a v 
našich obcích je ještě spousta zajímavých ob-
jektů, které chci čtenářům představit. Stejně 
jako mám vytipované pamětníky, které bych 
ráda navštívila a vyzpovídala. A do budoucna 
bych se chtěla zaměřit na téma proměny ven-
kova v průběhu posledního sta let. Jak vypa-
dal, jak se proměnil a jaká je vlastně ideální 
představa venkova. Zda to bude formou roz-
hovorů, samostatná rubrika nebo cokoliv jiné-
ho, to se ještě musí promyslet.  

Rozhovor vedla Marie Machačová

ně přijatelná varianta. Čili pokud je vůle, jde 
všechno. 

V roce 2021 jste získala druhé místo 
v celostátní soutěži O nejlepší obecní 
zpravodaj. Jaká byla vaše reakce na toto 
ocenění? A jak reagovali občané Zdechovic? 
Byla jsem nadšená, že máme za sebou první roč-
ník a jsme oceněni v takové soutěži. Zároveň se 
dostavil pocit velké zodpovědnosti, že nesmíme 
polevit. Pan starosta to ani neví, ale před oceně-
ním jsem koketovala s možností ukončit práci 
na zpravodaji. Máme malé děti, vrátila jsem se 
do práce, opravujeme památkově chráněný 
dům. Bylo toho najednou moc. Jsem ve spoustě 
věcech důsledná a kladu na sebe nároky. Měla 
jsem období, kdy nešlo dělat důsledně šest věcí 
zároveň. Nechtěla jsem, aby to odnesla úroveň 
zpravodaje. Pak ale přišlo ocenění. To nejde 
skončit. Cítím jistý vděk a zároveň je to známka, 
že to děláme správně. A jak jsem již psala, je to 
investice, která se vám vrátí. Třeba v podobě to-
ho, že vás na ulici potká cizí paní a řekne, že zpra-
vodaj je skvělý a že se těší na další číslo.
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ním starostou je zejména v oblasti severočes-
kých Sudet přelomová. O energetické unikát-
nosti místního řešení historické budovy se ale 
mluví méně. Proto jsme hrdí na to, že projekt 
energetické optimalizace historického domu 
v Lipové je prvním přihlášeným do třetího roč-
níku soutěže o OBEC 2030!

A co vy? Už jste přihlásili svá řešení? Více na 
obec2030.cz/soutez.

Michal Svoboda
autor je konzultant
udržitelné energetiky 
a manažer projektu 
OBEC 2030

Lipová u Šluknova: energeticky optimalizovaný 
historický dům v soutěži OBEC 2030
Jak v případě historických budov snížit energetickou náročnost, a přitom zachovat jejich původní ráz? I před takovou 
otázku jsou postaveny některé obce. V Lipové u Šluknova disponují učebnicovým příkladem energetické optimaliza-
ce. Regionálně typický podstávkový dům č.p. 424 je infocentrem a muzeem zároveň. 
„Jsem pyšný na to, že se nám s pomocí památkářů 
podařilo realizovat projekt s maximálním využi-
tím místních sil,“ pochvaluje si starosta Pavel 
Svoboda, jehož obec se mimochodem chlubí 
celostátním titulem Vesnice roku 2019. 

Nejvýznamnějším prvkem 
zateplení je střecha
Střecha domu je asi nejvýznamnějším prvkem 
zateplení. Nejenže se podařilo navrátit jí pů-
vodní břidlicovou krytinu. Pod ní se nachází 
nepozorovatelná vrstva tepelně izolačních de-
sek z tvrdé pěny. „Památkáři nejprve navrhovali 
provést vnitřní izolaci. Ta by ale pokazila atmosfé-
ru půdního prostoru. Jsem hrdý na to, že se podařilo 
najít toto řešení. Střecha perfektně těsní, aniž by 
bylo cokoliv vidět zvenčí či z interiéru budovy,“ vy-
světluje Pavel Svoboda.

Co zajišťuje odolnost hrázděných 
stěn?
Odolnost hrázděných stěn vůči vlivům počasí 
ze strany pláště budovy i nadále zajišťuje břid-
lice s typickým dekorativním vzorem. Hrázdě-
né stěny byly dodatečně tepelně izolovány po-
mocí difuzně otevřených dřevovláknitých de-
sek kotvených těsně na hliněnou omítku. 
V  jemné hliněné omítce pak v jedné z míst-
ností odhalíte záměrně nezakrytý energetický 
prvek – stěnové topení tvořené systémem top-
ných trubek.

Jaký energetický štítek by dal domu 
Karel VI.?
Pokud by císař rakouský a král český Karel VI. 
Habsburský zavedl povinnost opatřit budovy 
štítky energetické náročnosti, získal by pod-
stávkový dům v Lipové už v roce jeho výstavby 

(1720) jistě ten nejvyšší. To mimo jiné i díky 
dnes opomíjenému zateplení stropů a podlah. 
Tehdy realizované pomocí vrstvy slámy a jílu, 
což se rovněž podařilo současnou rekonstrukcí 
vrátit do původního stavu.

Co je zdrojem energie pro vytápění?
Zdroj energie pro vytápění a ohřev teplé vody 
zajišťuje tepelné čerpadlo vzduch-voda. Top-
ný systém je nízkoteplotní 50/30°C a čerpadlo 
je doplněno elektrickým zdrojem pro případy 
opravdu tuhých zim. Systém tvoří čtyři topné 
větve.

Přihlaste se do soutěže Obec 2030!
Lipová je držitelem ocenění Vesnice roku 2019 
a rozhodně si to zaslouží. Turistický potenciál 
i míra zapojení místní komunity v čele s aktiv-

Historický podstávkový dům č.p. 424 v Lipové u Šluknova v průběhu rekonstrukce, která byla i energe-
tickou optimalizací. Zdroj: cottage.cz

Dobrá zpráva nakonec! Senát podpořil novelu stavebního zákona
Na plenárním zasedání ve středu 10. května senátoři přesvědčivou vět-
šinou podpořili novelu stavebního zákona, kterou schválila Poslanecká 
sněmovna. 

Její znění všichni dobře známe. Zachová kompletní síť stavebních 
úřadů, zavádí princip jednoho razítka a zpřesňuje politiku ve věci čer-
ných staveb. A mnoho dalšího! 

Kromě toho byla na programu jednání rovněž novela zákona o zadá-
vání veřejných zakázek. Senátoři ovšem zamítli znění dané novely a při-
jali několik pozměňovacích návrhů. Například návrh na zvýšení limitů 
pro veřejné zakázky malého rozsahu. Tento požadavek zněl z úst sta-
rostů napříč Českou republikou. Novela tedy poputuje zpět do Posla-
necké sněmovny. red

Kontakty na SMS ČR: Adresa sídla SMS ČR je Zlín - Prštné, Nábřeží 599, 760 01, telefony: 577 688 103, 604 345 806, internet: www.smscr.cz, e-mail: info@smscr.cz, SMSKA Zpravodaj Sdružení místních 
samospráv České republiky vydává Sdružení místních samospráv ČR se sídlem Zlín 760 01, Nábřeží 599, IČO: 75130165, www.smscr.cz, info@smscr.cz, místo vydání Zlín, dat. vydání 15. 5. 2023, 5/2023, 
ev. č. MK ČR E 20029. Výkonný redaktor: Marie Machačová, machacova@smscr.cz; Grafické zpracování: Studio Matrix, info@studiomatrix.cz; Použité fotografie: Archiv SMS ČR, archivy obcí, Marie Machačová.

http://obec2030.cz/soutez

